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ČLANOM KONFERENCE ZSSS 
in
SINDIKALNIM ZAUPNIKOM

^ skladu s Statutom Zveze svobodnih sindikatov Slovenije

SKLICUJEM

IZREDNO KONFERENCO
ZVEZE SVOBODNIH SINDIKATOV 

SLOVENIJE,
RAZŠIRJENO S SINDIKALNIMI ZAUPNIKI

IZREDNA KONFERENCA BO V SREDO, 10. DECEMBRA 1997,
OB 10. URI V DVORANI KINA UNION, LJUBLJANA, 

NAZORJEVA ULICA 2.

Tvoja prisoMost bo izrazila odločenost in podporo naši opredelitvi za social
no Slovenijo in proti takim reformam in zakonom, ki vsa bremena tranzicije 
nalagajo zgolj na pleča delavk in delavcev.

N* izredni konferenci in protestnem shodu pred sedežem Vlade RS kot na- 
duljevanje izredne konference bomo Vladi RS in javnosti povedali:

• da ne sprejemamo predloga podaljšanja starostne meje pokojninskega za
varovanja za delavke na 65 let

• da ne sprejemamo rušenja medgeneracijske pogodbe, ki ureja pokojninsko 
in invalidsko zavarovanje

• da nasprotujemo varčevanju države na račun delavčeve socialne varnosti

• da nasprotujemo taki politiki zaposlovanja, ki povzročavedno večjo brezposelnost

• da ne sprejemamo take delovnopravne zakonodaje, ki zmanjšuje že prido
bljene pravice zaposlenih

Zv'eza svobodnih sindikatov Slovenije zavrača politiko države, s katero se vsa 
temena za socialno varnost, pa naj gre za zdravje ljudi ali upokojevanje, prelaga 

Zgolj na posameznika oziroma njegovo finančno zmožnost, sama država pa 
Se iz tega preprosto umika.

ZA SOCIALNO SLOVENIJO

\
mag. Dušan Semolič, 

predsednik ZSSS

ftidi slovenski sindikati bi morali 
K najti pot k združevanju
°dvSifnašedelavce>je
tov ki J5 001 naših s'ndika-
»P0vo0,n,r5,drobilizla
tudi na0ukaX0iihšefov’Pa
tike. Zdi se da^ifh ne poli'

ferencoin l2rednokon-
r°vanje zsss^ k*"0 Zt>°"dr|jo srerirt kl bo priho' 
'ič jih ipdt HDusan Semo- 
vabi|h ! dl Uradno po-

Večna strani 3

Werner Neugebauer, predsednik 
IG Metali Bavarske, je ta teden 
aktivu SKEI in ZSSS obrazložil, 
kako se na spremembe v sestavi 
nemške industrije in 
zmanjševanje zaposlenih v 
gospodarstvu odzivajo 
tamkajšnji sindikati. V 
prihodnjih letih se bo sedanjih 
šestnajst v DGB povezanih 
sindikatov dejavnosti združilo v 
šest še močnejših. Tako bodo 
sindikati delodajalcem ostali še 
naprej enakopravni. S svojo 
močjo in denarjem bodo lahko 
preprečili odpravo kolektivnih 
pogodb in zniževanje 
standardov dela. Neugebauer je 
še povedal, da so ideološko 
nasprotni sindikati omogočili 
nastanek nacistične države.

čt številka 42 čt letnik 56
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ALI SODNIKI SMEJO DELODAJALCE UČITI, 
KAKO NAJ ODPUŠČAJO DELAVCE

Založniška hišaPrimath je 
pred dnevi razposlala ponudbo 
za novi priročnik, ki naj bi vse
boval vse o odpuščanju dela
vcev. Avtorica priročnika »Ne
koga moram odpustiti« je 
sodnica višjega delovnega in 
socialnega sodišča Marta 
Klampfer. Naročniki lahko ta 
novi priročnik kupijo z dese
todstotnim popustom, kar pa 
še vedno znese celih 13.500 
tolarjev. V Primathovi ponu
dbi med drugim piše, daje za 
vsakega delodajalca knjiga 
nepogrešljiva. Odpuščanje de
lavcev je pravno in psihološko 
izjemno zahtevno delo, nepra
vilne odločitve so neprijetne 
za delavce in delodajalce.

Priročnik je razdeljen v dva 
dela, v prvem je obdelan psiho- 
loško-sociološki pristop k 
odpuščanju, v drugem pa zako- 
nodaja in pravna praksa. V 
priročniku so med drugim tudi 
poglavja o Pripravi na odpu
stni sestanek, Vodenju odpu
stnega sestanka, primeru dia
loga in kaj storiti po končanem 
sestanku, Vzorčni primeri sk
lepov in zakonska osnova. Vse 
to smo povzeli iz pisne ponu

dbe, priročnika si nismo naro
čili.

Da takšna ponudba ni v redu, 
smo pomislili že zaradi zlo
veščega naslova priročnika, še 
bolj pa zaradi tega, ker vemo, 
da je avtorica že več let sod
nica višjega delovnega in so
cialnega sodišča. Pomislili smo 
zlasti na to, da morajo biti so
dniki nevtralni, da se torej ne 
smejo postaviti na stran moč
nejšega, kar zdaj delodalci za
nesljivo so.

Ker pa o takšni zadevi ni 
mogoče razsojati zgolj na po
dlagi čustev, smo pregledali tudi 
zakon o sodniški službi.Ta tri 
leta starin lani dopolnjen pre
dpis ima kar nekaj členov, ki 
kažejo, da sodniki naj ne bi 
služili denarja še z drugim pri
dobitnim delom. Prejemajo 
namreč sodniški dodatek v 
višini polovice plače. Njiho
va plačna osnova je enaka kot 
pri poslancih, tudi plače se 
usklajujejo enako. Če prav 
razumemo, so torej sodniki 
plačani še boljše kot poslan
ci.

Zakon o sodniški službi (glej 
tretje poglavje: Sodniške dolž

nosti in nezdružljivost sodniške 
funkcije, členi 37. do 43.) 
našteva tudi opravila, ki jih 
sodniki sploh ne smejo opra
vljati. Po zakonu ne smejo biti 
člani upravnih in nadzornih 
odborov gospodarskih družb, 
tudi opravljanje odvetniških in 
notarskih poslov jim je prepo
vedano. Nadalje sodniki ne 
smejo sprejeti nobenega dela, 
ki bi jih oviralo pri opravljanju 
sodniške službe ali zbujalo vtis, 
da pri opravljanju svoje službe 
niso nepristranski.

Znanstvena, strokovna, 
publicistična, raziskovalna dela 
lahko opravljajo le, če opra
vljanje sodniške službe zara
di tega ni ovirano. Zakon o 
sodniški službi zahteva od 
sodnikov, ki bi hoteli sprejeti 
drugo delo, da o tem pisno 
obvestijo svojega predstojnika. 
Če predstojnik oceni, da sod
nik tega dela, ker je v nasprotju 
z zakonom, ne bi smel opra
vljati, mora o tem obvestiti 
sodni svet, ki o tem dokončno 
odloči.

Čeprav bi lahko iz tega pre
gleda dovoljenih in prepove
danih sodniških pridobitnih

dejavnosti izluščili marsikaj, 
se bomo omejili le na vprašanje 
sodniške nepristranosti, kot 
je zapisana v prvem odstavku 
42. člena zakona o sodniški 
službi.

Menimo, da nepristranosti 
ni mogoče razumeti drugače, 
kot daje sodnik dolžan razsojati 
pravično za obe strani, ki me
dsebojni spor rešujeta po so
dni poti. Prepričani smo, da so
dnik, ki s priročnikom uči eno 
stran, zlasti še, ker je močnejša, 
kako delavca odpustiti, ne more

pr*vltat iz tiskaj

soditi nepristransko. Nenaza
dnje bi kupci priročnika lahko 
od takšnega sodnika zahtevali 
povračilo škode, če bi zaradi 
upoštevanja njegovih nasvetov 
in vzorcev na sodišču izgubi
li delovni spor in morali de
lavca sprejeti nazaj na delo.

Mimogrede lahko menimo 
tudi to, da veljavna zakonodaja 
odpuščanja delavcev sploh ne 
pozna, izjeme so le pri zasebnih 
delodajalcih. Zakoni namreč 
uporabljajo formulacijo o pre
nehanju dela, do česar lahko 
pride zaradi presežka delavcev, 
nezmožnosti za delo ali nedose

Vse
Prenefianfu delo«.

ganja rezultatov, disciplinskih 
ukrepov. Iz tega bi lahko sk
lepali, da sodnica višjega de
lovnega in socialnega sodišča 
zakonodaje sploh ne pozna, ali 
kar je še huje, namenoma piše 
v nasprotju z veljavno zako
nodajo.

O tem, ali je avtorstvo pri
ročnika Nekoga moram odpu; 
stiti skladno z zakonom, bi 
morali svoje mnenje poveda
ti tudi poklicani, zlasti sodni 
svet, kviaz, ministrstvo za pra
vosodje, varuh človekovih 
pravic in še kdo. Od vseh na
vedenih pričakujemo, da nart 
bodo o tem vprašanju sporočili 
svoje mnenje.

Zadeva je zrela tudi za akcijo 
vseh sindikatov (mogoče v cko- 
nomsko-socialnem svetu). Tj 
bi po našem mnenju morali 
zahtevati razrešitev sodnice de
lovnega in socialnega sodišča, 
ki seje s svojo pridobitno deja
vnostjo postavila izrazito na 
stran močnejše stranke.

Vi).

"ovem priročniku.

____________________ mpfer, dipl, iu-_________

nega razmerja
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Agonija delavk in delavcev Unigita še vedno traja
v v

ZE ENAJSTI MESEC BREZ PLAČE
Blizu 30 delavk in delavcev 

Unigita iz Ruš že vse leto za
man čaka, da bi sodišče za po
djetje, v katerem so zaposleni, 
uvedlo stečajni postopek. De
lavci Unigita so zadnjo plačo 
dobili januarja letos. Od takrat 
naprej so brez kakršnihkoli 
dohodkov, čeprav so formalno 
še vedno v rednem delovnem 
razmerju za nedoločen čas. Ra
vno zaradi tega si tudi ne mo
rejo zagotoviti socialne varnosti 
kot brezposelni. Na zavodu za 
zaposlovanje se bodo lahko 
prijavili in uvaljavljali pravi
co do denarnega nadomestila 
za čas brezposelnosti šele, ko 
bo sodišče za Unigit uvedlo 
stečajni postopek.

Delodajalec ni izpolnil 
obljube

“Agonija, ki jo preživljajo 
delavke in delavci Unigita, je 
nepopisna,” pravi prizadeto

sekretar območnega odbora 
sindikata kovinske in elektro
industrije za Podravje Edi Ozi- 
mič. “Unigit ima že več kot dve 
leti blokiran žiro račun. Poleg 
tega je podjetje izgubilo tržišče, 
zato nima dela. Ze od januarja 
naprej je jasno, da bo moralo 
v stečaj.”

Zaradi tega so se predstav
niki sindikata kovinske in elek
troindustrije z lastnikom Uni
gita že januarja dogovorili, da 
bodo vsi delavci januarjaizko- 
ristili redni letni dopust, v tem 
času pa naj bi lastnik na sodišču 
sprožil postopek za stečaj po
djetja.

Vendar delodajalec obljube, 
ki jo je dal delavcem in sindika
tu, ni izpolnil. Ko so se dela
vci vrnili z dopusta, je podjetje 
še vedno formalno obstajalo, 
čeprav ni poslovalo. Po Ozi- 
mičevih besedah se je lastnik 
Unigita izgovarjal, da nima

sredstev za sodne takse, kijih 
je treba na sodišču plačati ob 
vložitvi predloga za stečaj po
djetja. Delodajalec seje nenehno 
izgovarjal, da bo predlog za 
stečaj podal v najkrajšem času.

Tako so tekli tedni in meseci, 
delavci Unigita pa so brez 
kakršnihkoli dohodkov čakali 
doma. Večina si je medtem si
cer iskala dmgo zaposlitev, ven
dar je bilo srečnežev, ki sojo 
našli, le malo. Večina delavcev 
Unigita namreč sodi v kategorijo 
težje zaposljivih, saj mnogi ni
majo poklicne izobrazbe, ve
liko pa je tudi invalidov. Poleg 
tega je v Mariboru in okolici 
že blizu 32.000 brezposelnih, 
zato zaposlitve ni lahko najti 
niti kvalificiranim delavcem.

“Poleti je začel veljati dopol
njen zakon o prisilni poravna
vi, stečaju in likvidaciji. Po 
določilih tega zakona mora 
sodišče po uradni dolžnosti

uvesti stečajni postopek za 
podjetje, ki delavcem več kot 
tri mesece ne izplača plač,” pravi 
Ozimič. “Omenjeni zakon je de
lavcem prinesel novo upanje, 
da bo Unigit vendarle šel v 
stečajni postopek, tokrat po 
uradni dolžnosti. Vendar se za
deve vse do danes niso premak
nile z mrtve točke. To samo 
dokazuje, kako deluje naša (ne) 
pravna država. Očitno je pri
stojnim malo mar, kaj piše v 
zakonu.”

Kako iz začaranega 
kroga?

Sindikat kovinske in elektro
industrije je o razmerah v Uni- 
gitu obvestil tudi inšpekcijo dela. 
Inšpektoji so opravili v podjetju 
inšpekcijski pregled ter ugotovili 
celo vrsto kršitev delovnopravne 
zakonodaje. Zato so delodajalca 
prijavili sodniku za prekrške. 
Kdo ve, čez koliko mesecev 
oziroma let bo delodajalec tudi 
resnično stopil pred sodnika za 
prekrške?

Ena od delavk seje po po
moč zatekla tudi k varuhu člo
vekovih pravic. Ivan Bizjak je 
zbral podatke inšpekcijskih in 
drugih služb ter delavki odgo
voril: “Iz poročila inšpekcijskih 
služb nedvoumno izhaja, da de
lodajalec krši pravice delavcev, 
ki izhajajo iz sklenjenega de
lovnega razmerja. Inšpektorat 
v poročilu ocenjuje, da vsi 
izrečeni ukrepi ne bodo pripo
mogli k rešitvi agonije zapo
slenih, ki že od začetka le
tošnjega leta ne prejemajo plač, 
prav tako pa za njih niso plačani 
prispevki za socialno varnost. 
Inšpektorat prav tako meni, da 
bi bila rešitev v uvedbi stečaja, 
saj bi z začetkom stečajnega 
postopka zaposleni pridobili

možnost uveljavljati pravice iz 
zavarovanja za primer brezpo
selnosti.” Varuh človekovih pra
vic naprej piše: “Glede na na
vedeno vam lahko torej poma
gamo le z določenimi nasve
ti, kako rešiti vašo stisko. Pre
dlagamo vam, da skupaj s pre
dstavnikom območne organi
zacije sindikatov dosežete 
čimprejšnjo uvedbo stečajnega 
postopka nad podjetjem, v ka
terem ste zaposleni. Pri tem 
pojasnjujemo, da seje s 1.7. 
1997 uveljavil zakon o spre
membah in dopolnitvah zakona 
o prisilni poravnavi, stečaju in 
likvidaciji. Ta v prvem členu 
določa, da pristojno sodišče 
uvede stečajni postopek po ura
dni dolžnosti nad dolžnikom 
v primeru, da dolžnik ni zago
tovil izplačila plač za obdobje 
zadnjih treh mesecev ali da ima 
dolžnik blokiran žiro račun ozi
roma je nelikviden zadnjih 12 
ali več mesecev. V ta nemen 
Agencija za plačilni promet 
enkrat mesečno obvešča pri
stojna sodišča o podjetjih, ki 
izpolnjujejo prej navedene 
pogoje za uvedbo stečajnega 
postopka.” Skratka, varuh 
človekovih pravic je delavki 
sporočil, da lahko reši svojo 
stisko na podlagi zakona, ki ga 
nihče ne upošteva in spoštuje!! 
Igra v začaranem krogu se je 
nadaljevala.

Skei in ruški župan 
rešujeta čast 
(ne)pravne države!

Ker po normalni pravni poti 
agonije delavk in delavcev Uni
gita ni bilo mogoče rešiti, je vzel 
zadevo v svoje roke sekretar 
območne organizacije Skei za 
Podravje Edi Ozimič. Od župa
na občine Ruše Franca Ladi-
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Naročamo .... izvod(ov) Delavske enotnosti. Časopis pošiljajte na naslov:

Plačnik teh izvodov je:

Naročnino bomo plačevali vsake tri mesece. 
Posamezna številka stane 170 tolarjev.

Za naročnika:

Delavska enotnost
je bila ustanovljena 20. novembra 1942 in je glasilo Svobodnih sindikatov Slovenije

Izdaja Svet ZSSS, Dalmatinova 4,1000 Ljubljana • Za izdajatelja Rajko Lesjak, tel. 310-760 • V. d. odgovornega urednika 
Franček Kavčič, tel. 13-16-163 • Naročnina 13-10-033, int.272 • Posamezna številka stane 170 tolarjev • Žiro račun 
50101-678-47511 • Tisk: DeloTČR d. d., Dunajska 5, Ljubljana • Ministrstvo za kulturo šteje Delavsko enotnost med 
proizvode, za katere se plačuje 5-% davek, ki je vštet v ceno posameznega izvoda.

neka je izposloval garantno 
pismo, da bo občina Ruše sO' 
financirala stroške stečaj neg^ 
postopka do višine 300.000 
tolarjev. Če omenjena sredstv;l 
za uvedbo stečajnega postop*? 
ne bodo zadostovala, bo nek3-1 
denarja primaknil še sindika1,
S pomočjo službe pravne p°j j 
moči pri območni organizacij1 
ZSSS za Podravje bo SKEIv 
teh dneh vložil na sodišču pre' 
dlog za uvedbo stečajnega p°' 
stopkaza Unigit. Za to je m°' 
ral sindikat pridobiti odAgendJ6 
za plačilni promet podatke j* 1 
poslovanju oziroma bonitet^ 
Unigita, kar je treba agencij! 
seveda dodatno plačati! Podatki 
kažejo, da ima Unigit ogroU' ] 
no izgubo in veliko nektin'1 1 
tetjatev, zato sodišču ne bo težk0 ;
uvesti stečajnega postopk3, 
Vprašanjeje samo, zakaj ,
cijain sodišče nista stečaju^ | ;
postopka izvedla po ura'
dolžnosti, kakor jima nalaga

aviičlen zakona o prisilni poravn 
stečaju in likvidaciji.

Samo upamo lahko, da 
sodišče predlog hitro obravij3 
valo in da se bo agonija de a 
vk in delavcev Unigita še 
tos končala.

Vsa zgodba pa ima kljub 
mu zelo grenak priokus. Cl^ 
vek kar verjeti ne more, da 
pri nas delavci tako slabo 
čiteni in da so pristojni drz3,^ 
ni organi tako neučinkovit1 
brezbrižni. Nihče, niti v3f^ 
človekovih pravic, ni t110^ 
uveljaviti pravic, kijih delavc6^ 
daje zakon. Na koncu sta zaO^
velo kolesje (ne)pravne drŽ3^
na svojo roko pognala ^m 
sekretar območne organiz3* j,j
SKEI in župan občine RLlse'atJ 
v pravni državi dejansko nit11 
nobenih pristojnosti za rešev^ 
tovrstnih problemov. Na &.g 
pa imata oba srce, ki °clnjjo
manjka mnogim, ki bi ag°' 0 
delavk in delavcev Unig11
svoji uradni dolžnosti mor3 
zdavnaj rešiti. fj
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Predsednik IGM Bavarske Werner Neugebauer je ta po
nedeljek članom republiškega odbora SKEI in sekretarjem 

fugih sindikatov iz sestave ZSSS predstavil spremembe v nemški 
rJJŽbi in odziv nemških sindikatov nanje. Tudi v eni od 

n;Mbogatejših držav se zmanjšuje število zaposlenih v klasičnih 
ln ustrijskih panogah, ob tem pa se število delavcev v terciarnem 
sektorju povečuje. Zaradi tega se število zaposlenih, organi- 
*lranih v sindikatih, zmanjšuje, plahni tudi dotok članarine, 

1 Je najpomembnejši vir moči sindikatov. V Nemško zvezo 
Slndikatov (DGB) povezani sindikati se skušajo zmanjševanju 
^V°jc sposobnosti pomagati članstvu postaviti po robu zlasti 

.uževanjem. Pred dvema letoma je bilo sindikatov dejav- 
”°sti še 16, čez pet let jih bo še pet ali šest. Po Neugebauerjevih 

esedah bodo skušali preprečiti tudi podvajanje sindikalnega 
tnko da bo DGB imela pristojnosti zlasti na socialnem 

Področju, sindikati dejavnosti pa bodo skrbeli za plačno po- 
1 'ko in druge pravice iz tarifnih pogodb.

^erner Neugebauer, 
Pfedsednik IG Metali Bavarske, 
0 odzivanju nemških sindikatov 
na spremembe v gospodarstvu

Werner Neugebauer je prepričan 
o potrebnosti združevanja 
sindikatov vsepovsod, recepta za 
združevanje slovenskih 
sindikatov pa ne pozna.

tekstilcev ob združitvi prazno
val že 125-letnico. Čeprav je bilo 
kar veliko emocij, so sklep o 
vkjučitvi v IGM sprejeli sogla
sno. Pogajalci delodajalcev tek
stilne industrije so že priznali, 
da bo močan IGM s svojo rdečo 
zastavo na pogajanjih lahko za 
tekstilne delavce uveljavil bistve
no več kot sindikat tekstilcev. 
Geslo “Združeni smo močnejši” 
ima v Nemčiji torej kar pre
cejšnjo veljavo.

Združevanje sindikatov pa ni 
koristno le za manjše sindika
te, ki izgubljajo kritično maso, 
ampak tudi za IGM, pravi Neu
gebauer. Ob združitvi Nemčije 
so imeli 3,3 milijona članov, zdaj 
jih imajo še 2,75 milijonarV bivši

CE NE BI IMELI DENARJA. NAS NE BI JEMALI RESNO
v sn° ^eu2cbaucrjevih besedah je delo sindikatov 
po,pnenJenih razmerah zahtevnejše. Nosilci 

1 'ene in gospodaske moči že spreminjajo raz- 
naihC V ne.rl1^*c' družbi. Čeprav je Nemčija med 
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Vsaka štiri leta je plačilni dan za 
politike

Na vprašanje, zakaj DGB tega ne prepreči, je 
gost z Bavarske odgovoril, daje to v domeni poli
tike. Veliko sprememb zakonodaje, ki so položaj 
delavcev poslabšale, je bilo sprejetih zaradi skrbi 
za več delovnih mest. Nobenega dokaza ni, da so 
spremembe ohranile katero koli delovno mesto. V 
mandatu sedanje vlade seje brezposelnost povečala 
z 1,8 na 4,3 milijona.Takšne spremembe na slabše 
bi lahko preprečil le parlament, pred katerim sin
dikati lahko le demonstrirajo. V Nemčiji pravijo, 
daje volilni dan tudi plačilni dan. Svojim članom 
bomo pred volitvami, te bodo prihodnje leto, po
vedali, kaj vse je sedanja politika zanje poslabšala.

Na Češkem so se delojemalci leta 1990 odpo
vedali četrtini zaslužka, ker so jim rekli, daje to 
pogoj za dotok tujega kapitala. Sele letos so plače 
dosegle takratno raven. Sedaj pa je vlada prišla s 
predlogom za stoodstotno povečanje najemnin in 
prevoznih stroškov. Sindikati tega ne morejo preprečiti. 
Na vprašanje, ali ni vse to dokaz, da tudi DGB nima 
dovolj moči, je Neugebauer odgovoril:

“Moči v Nemčiji nimata le kapital in politika, 
ampak tudi sindikat. Svojo moč pa morajo sin
dikati tudi demokratično nadzirati. Odločitev o 
uporabi moči ne sme biti v rokah le ene osebe. 
Uporaba moči je povezana tudi s trošenjem de
narja. En dan stavke stane IGM pol milijarde mark. 
Ker vedo, da denar imamo, nas jemljejo resno. 
Moč sindikata je tudi v identifikaciji članstva z 
zahtevami sindikalnega vodstva. Če članstvo ne 
stoji za zahtevami sindikata, le-ta ne more uspeti. 
Pri postavljanju zahtev moramo biti sindikalisti 
zato zelo previdni, na vsak način pa jih ne sme
mo postaviti preveč.

Sindikati ne moremo delovati izven konkret
ne družbe in njenih sprememb. Zdaj je vse pre
dmet spreminjanja. Zakonodaja in kolektivne 
pogodbe se med državami zelo razlikujejo. Vsi 
delodajalci so si enotni v tem, da bi radi znižali 
standarde delavskih pravic. V Nemčiji moramo 
to preprečiti, saj bi morebiten uspeh delodajal
cev hitro občutili tudi v drugih državah.

Da bi povečali svojo moč, se združujejo tudi 
sindikati v Italiji. V Franciji to ne gre, ker tamkajšnje 
sindikate ideologija preveč ločuje. Ključ us

pešnosti nemških sindikatov je v njihovi enot
nosti in v tem, da niso instrument nobene po
litike.” Tako Neugebauer, ki tudi meni, da Zve
za evropskih kovinarjev lahko pomaga k uspešnosti 
le tistih sindikatov, ki prej opravijo svoje domače 
naloge.

Zaradi izgube 2,5 milijona delovnih mest so 
v Nemčiji na slabšem vsi industrijski sindikati, 
meni Neugebauer. Čeprav je v IGM organizira
nih skoraj 60 odstotkov zaposlenih, se zaradi 
zmanjševanja delovnih mest zmanjšuje tudi priho
dek od članarine. Zmanjšuje se tudi skupna moč 
sindikalnega gibanja, saj v storitvenem sektorju 
v sindikat vstopa zelo malo zaposlenih.

Da bi preprečili upadanje svoje moči, so neka
teri sindikati dejavnosti že sprejeli sklepe o združitvi. 
Tako sta se z IGM združila sindikat tekstilne in 
oblačilne industrije in sindikat lesarstva. V sindikat 
kemične in papirne industrije pa vstopata sindikat 
rudarjev in energetikov in sindikat usnjarstva.

Čeprav SKEI že ima projekt 
združevanja sindikatov, zanj zazdaj le 

začenja ustvarjati vzdušje
Na vprašanje novinarjev, ali ima SKEI tudi projekt združevanja 

sindikatov, je Neugcbauerjev gostitelj Albert Vodovnik pove
dal, da projekt imajo, vendar zanj še ni pravi čas. Omenil je, 
da so nekateri dolgo utemeljevali prednosti sindikalnega plu
ralizma. O združevanju Vodovnik govori že leto dni, vendar 
tega ne želi vsiljevati, saj bi mu lahko očitali, da želi postati le 
večji šef. Zdaj gre le za ustvarjanje klime, meni Vodovnik. Pri 
tem lahko SKEI pomagajo zgledi iz tujine, tudi nemški.

Za pogajanja sta potrebna 
enakopravna partnerja

V si sindikati, ki so se že ali se še bodo združili 
z večjimi sindikati, so bili ob sprejemanju te 
odločitve še sposobni izvajati akcije v korist član
stva. Z večjimi sindikati so se združili zato, ker 
čez pet let verjetno ne bi mogli več zapolnjevati 
stavkovnih skladov, zaradi česar z delodajalci ne 
bi bili več enakopravni. Za vsaka pogajanja pa 
sta potrebna enakopravna partnerja, je 
prepričan Neugebauer. Omenil je tudi, daje sindikat

Člane republiškega odbora SKEI je zanimalo zlasti, zakaj nemški sindikati niso dovoli močni v razmerju 
Z nemško vlado.

Vzhodni Nemčiji imajo sedaj namesto 800.000 
le še 300.000 članov, in še polovica teh je brez 
dela. Velikih podjetij v bivši nemški socialistični 
državi ni več, podjetja s 50 delavci so že velika.

Večji ne zrejo manjših
Združevanje je nujno, da bi sindikati ohrani

li svojo moč, meni Neugebauer. Ker pa to ne bo 
zadoščalo, se bodo na novo dogovorili tudi o delitvi 
dela med sindikati in krovno zvezo (DGB), za 
katero vsi menijo, daje nujno potrebna. Osnov
na delitev dela naj bi bila v tem, da bi krovna 
zveza (DGB) skrbela za socialno politiko (po
kojninsko in invalidsko zavarovanje, zdravstveno 
zavarovanje in varnost brezposelnih), sindikati 
pa bi varovali pravice posameznih članov iz ta
rifne pogodbe. DGB naj bi bila pristojna tudi za 
strukturno in industrijsko politiko, torej tudi odnose 
z zvezno in deželnimi vladami.

Z združevanjem bodo sindikati 
preprečili nastanek območij, kjer 
kolektivne pogodbe ne bi veljale. 
Povsod, kjer bo dovolj članstva, 
bodo namreč lahko organizirali 
svojo mrežo poklicnih funkcio
narjev in drugih služb. Prek nje 
bodo dosegli podpis in veljavo 
tarifnih pogodb. Sindikat rudarjev 
in energetikov, v katerega je or
ganiziranih 95 odstotkov zapo
slenih, seje moral združiti zaradi 
tega, ker se je število delovnih 
mest v zadnjih letih zelo zma
njšalo in se bo v prihodnjih le
tih še zmanjševalo. Zaradi tega 

seje ta sindikat odločil za združitev z močnejšim 
sindikatom kemije in papirne industrije. Pri 
združevanju pa ne gre za požiranje manjših sin
dikatov. Pogodbe o združevanju namreč natančno 
določajo, kako se bodo interesi tekstilcev v IGM 
lahko izražali. Obdržali bodo zlasti pravico do 
oblikovanja tarifne skupine in regionalnih odbo
rov svoje dejavnosti. IGM pa bo ohranil sedanje 
ime, čeprav so nekateri razmišljali tudi drugače.

Združevanje sindikatov je pozitivno tudi za 
celotno sindikalno gibanje. Nezmožnost posa
meznega sindikata, da bi dosegel dobro kolek
tivno pogodbo, bi po Neugebauerjevem mnenju 
škodovala tudi sposobnejšim sindikatom.

“IGM je še močan in bogat, vodstvo dela, da 
bi takšen tudi ostal. Strah ljudi pred izgubo delo
vnega mesta za sindikat ni dober sopotnik. V po
litiko se IGM, razen ob volitvah, ne meša. S ko
lektivnimi pogodbami, le zanje je pristojen, pa 
sindikat ne more preprečiti slabšanja zakonodaje. 
Smo pa letos preprečili, da bi nadomestilo za primer 
bolezni zmanjšali s sto na 80 odstotkov. To smo 
uredili s kolektivno pogodbo. Za dosego tega ci
lja je DGB mobilizirala poldrugi milijon demon- 
trantov.’ ’ Tako je pripovedoval Neugebauer, ki recepta 
za slovensko delavsko gibanje ne ve. Prepričan 
pa je, da bo razVoj našega gospodarstva podoben 
nemškemu. Večje spremembe se bodo verjetno 
zgodile čez 10 ali celo 15 let. Sindikati se mo
rajo sami odločiti, ali se bodo spremembam v 
sestavi gospodarstva in zaposlenih prilagodili 
že zdaj ali pa šele takrat, ko bo za kaj takšnega 
verjetno že prepozno. Najboljše fuzije med sin
dikati so takrat, ko so še dovolj močni. Neuge
bauer je prepričan, da bo do združevanjasindikatov 
prišlo tudi v drugih državah. Sindikati so k temu, 
enostavno povedano, prisiljeni, saj sicer ne mo
rejo biti enakopravni s predstavniki kapitala, ki 
se združuje prek vseh meja.
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ČEPRAV GOSPODARSTVO NA GORENJSKEM ŽE 
OKREVA. SE TO PRI PLAČAH ŠE NE POZNA

Gorenjsko gospodarstvo je le nekoliko na boljšem od povprečja 
v Sloveniji. Nekoliko manjša je tudi brezposelnost, plače pa 
so podpovprečne. Sekretarjem območnih organizacij ZSSS, 
ki so se ta teden posvetovali z Dušanom Semoličem, Rajkom 
Lesjakom in Gregorjem Mikličem, sta to povedala Andrej Prislan, 
direktor tamkajšnje območne zbornice, in Franc Belčič, šef 
enote Zavoda za zaposlovanje za Gorenjsko. Milena Sitar, sekre
tarka ZSSS za Gorenjsko, pa je dodala, da sindikati na Go
renjskem dobro sodelujejo, največ dela pa imajo z zaposleni
mi iz malih podjetij.

Po besedah Andreja Prislana 
ustvari industrija na Gorenjskem 
še vedno več kot polovico priho
dka, na drugem mestu je s 26 
odstotki trgovina. Nobena od 
drugih dejavnosti ne ustvarja več 
kot 10 odstotkov prihodka. Go
renjska se torej še naprej izkazuje 
zlasti z metalurgijo, kovinsko in 
elektroindustrijo, kemijo, gumar- 
stvom, usnjarstvom, lesarstvom, 
tekstilno in živilsko industrijo. 
Večina teh dejavnosti je delov
no intenzivnih, zaradi česar so 
ob prehodu iz dogovorne v tržno 
ekonomijo izgubile kar precej 
delovnih mest. Se zdaj pa so 
plače prej nizke kot visoke.

Obseg industrijske proizvo
dnje seje zmanjševal le dve leti, 
1991 - za 13 odsotkov, 1992 - 
za 12 odstotkov. Vsa naslednja 
leta paje proizvodnja že rastla, 
v zadnjih treh letih po deset 
odstotkov letno.

Gorenjsko gospodarstvo je 
uspešno tudi v izvozu, saj izvaža 
veliko več kot uvaža. K uspeš
nemu izvozu precej prispeva tudi 
turizem in bi glede na zmožnosti 
(tudi kadrovske) lahko spet postal 
paradna panoga.

Pregled investicijskih naložb 
kaže, da gre največ denarja za 
nove trgovske zmogljivosti, in
dustrija je šele na drugem me
stu. Obseg naložb na Gorenjskem 
pa zaostaja za povprečjem v naši 
državi.

Sestava podjetij seje tudi na 
Gorenjskem bistveno spreme
nila, tako je tudi tam zdaj največ 
malih podjetij. Ta sprememba 
pa se na žalost ne kaže tudi v 
številu zaposlenih, saj v njih dela 
le 17 odstotkov vseh zaposle
nih.

Ker so finančni rezultati go
spodarstva na Gorenjskem pod 
slovenskim povprečjem, pov
prečen delavec ustvari za dve 
povprečni bruto plači čiste izgube. 
Andrej Prislan meni, daje takšno 
stanje posledica neustrezne go
spodarske politike. Pri tem opo
zarja zlasti na tečajno politiko in 
visoke obresti. Na takšno finančno 
stanje gospodarstva pa po njego
vih besedah vplivajo tudi veliki 
odpisi terjatev in povečana amor
tizacija. Zaradi neustrezne politike 
sta Peko in Planika v zelo težkem 
položaju.

Po besedah Franca Belčiča 
so prednosti gorenjskega gospo
darstva (visoka zaposlenost v 

' industriji)med tranzicijo postale 
slabosti. Čeprav je bilo v začetku 
zelo slabo, bi lahko zdaj govo
rili že o okrevanju. Delovno 
aktivnih prebivalcev na Go
renjskem je bilo konec avgusta 
natančno 97.000: več kot 58.000 
v podjetjih in organizacijah (prej 
smo rekli v družbenem sektorju), 
samozaposlenih je bilo 6100, 
brezposelnih pa 9751.

Čeprav se število samozapo
slenih povečuje, še ne more na
domestiti ukinjanja delovnih 
mest v bivšem družbenem sek
torju.

V letošnjem letu seje na za
vodu za zaposlovanje prijavilo 
4880 novih brezposelnih oseb, 
delo paje dobilo nekaj več kot 
4100 brezposelnih oseb. Ti po
datki po Belčičevem mnenju

dokazujejo, da prepričanje, da 
se z brezposelnimi ne dogaja nič, 
ne drži.

Gorenjska enota zavoda za 
zaposlovanje je na podlagi spre
menjenega predpisa črtala iz 
evidence brezposelnih 1534 
oseb. Ta spremembaje po Belči
čevem mnenju koristna, »saj kot 
metla pometa s tistimi, ki se novi 
zaposlitvi aktivno izogibajo«. 
Črtajo namreč tiste, ki se ne ja
vijo na dve zavodovi ponudbi 
novega dela. Omenil je tudi pri
mer iz prakse, ko so povabili 255 
iskalcev zaposlitve, ki so izpol
njevali zahteve delodajalca. 
Končalo se je tako, da je delo 
sprejelo le 10 povabljencev. 
Seveda pa Belčič tudi ve, da več 
kot polovica brezposelnih nima 
nobene izobrazbe, zaradi česar 
možnosti za novo zaposlitev 
skoraj nimajo.

Letos je bilo na Gorenjskem 
povprečno po 10.069 brezposle- 
nih, od teh je 42,5 odstotka 
prejemalo nadomestilo ali de
narno pomoč. Stopnja brezpo- 
selnsti na Gorenjskem je torej 
med najnižjimi, glede denarnega

Milena Sitar pozdravlja svoje goste.

poselnosti povzročajo stečaji 
večjih podjetij, da sta torej Al- 
ples in Plamen, ki sta v stečaj odšla 
letos, zakrivila največ brezposel
nih. Največ-kar tretjina-brezpo- 
selnih je posledica določanja 
presežnih delavcev. Velika večina 
po Belčičevih besedah pride na 
zavod »neslišno«, najpogosteje 
zaradi tega, ker jim preneha de
lovno razmerje za določen čas. 
To je posledica tega, daje kar 70 
odstokov delovnih razmerij sk
lenjenih za določen čas. Za ne
določen čas pri nas zaposluje le 
še država in paradržavne insti
tucije. V profitnem sektorju go
spodarstva delodajalci sklenejo

Franc Belčič ugotavlja, da največ brezposelnih pri
de na zavod neslišno, zlasti zaradi izteka delovne
ga razmerja za določen čas.

Andrej Prislan je med drugim povedal, da gospo
darska politika podjetjem ne pomaga dovolj.

nadomestila in pomoči pa so 
Gorenjci na vrhu, pravi Belčič. 
Takšno stanje naj bi bilo posle
dica stečajev in odpuščanja pre
sežnih delavcev. Na zavodu se 
prijavlja vse več takšnih, ki so 
določeni za presežne delavce in

čakajo na upokojitev. Vsi takšni 
pa denarja ne prejemajo le dve 
leti, ampak še tri leta, kolikor jim 
manjka do upokojitve.

Belčič opozarja, da novinarji 
v javnosti ustvarjamo napačno 
mnenje, da naj večji delež brez-

razmerje za nedoločen čas šele 
po večkratnih preizkušnjah. Glede 
tega se direktorji velikih podjetij 
obnašajo enako kot samostojni 
podjetniki. Zavod za zaposlovanje 
pa nima pristojnosti preverjati 
bonitete delodajalcev, tudi gle

de vsebine pogodbe o delu n( 
more razsojati. Imajo pa na enoti 
zavoda za zaposlovanje v Kranju 
vseeno nekakšno neuradno črno 
knjigo slabih delodajalcev. Belčio 
je spoznal človeka, kije uspešno 
opravil štiri preizkušnje, ker pa 
je med peto enkrat pogrešil, je 
ostal brez dela. Novi zakon o 
delovnih razmerjih bo, če bo 
odpravil razlikovanje med obe
ma vrstama zaposlitve, za iskalce 
zaposlitve mogoče boljši. Z de
lodajalcem, ki zdaj sklene delovno 
razmerje za nedoločen čas, je p° 
Belčičevem mnenju nekaj narobe'

Javna dela, vanje so leto« 
vključili kar 450 ljudi, pozitiv; 
no vplivajo na zaposlovanje, saj 
med njihovim opravljanjem 
marsikdo dobi priložnost z3 
pravo delo. Za samozaposlovanj3 
pa so na Gorenjskem ugotovi
li, da se zanj odloča le 15 do 20 
odstotkov iskalcev zaposlitve, 
vsi drugi tega ne upajo tvegati’

Belčič je vladno pomoč Peku. 
Planiki in BPT ugodno ocenil 
Če je ne bi bilo, bi bila škod3 
bistveno večja. Podjetij, ki po
tonejo, namreč ni mogoče znov3 
sestaviti.

Z zavodom za zaposlovanju 
in območno zbornico je sode
lovanje dobro, je povedalaM*' 
lena Sitar. Od obeh prejem3 
ZSSS potrebne informacije i3 
tudi analize. Funkcionarji ‘n 
drugi zaposleni v območni or
ganizaciji pa imajo največ del3 
z zaposelnimi iz malih podjetij’ 
Čeprav je sodelovanje s konku
renčnimi sindikati po mnenju Si; 
tarjeve dobro, je njihov obstoj 
le ovira za še uspešnejše del° 
območne organizacije ZSSS z3 
Gorenjsko. Razlog za to je tud' 
v tem, da v središču tega območj3 
deluje Svet kranjskih sindik3' 
tov, na Jesenicah paje ZSSS P0 
nepotrebnem konkurenci pustil3 
nepokrit prostor.

Brezposelnost je še vedno 
naj večji problem, ki pesti Maribor 
in vso podravsko regijo. Na po
lovici leta je bila po podatkih ma
riborske območne enote Repub
liškega zavoda za zaposlovanje 
stopnja registrirane brezposelnosti 
v Podraju 22 odstotna, v Slove
niji paje znašala 14,1 odstotka. 
Med brezposelnimi v Podravju 
je kar 63,6 odstotkov takšnih, ki 
delo iščejo že več kot leto dni. 
Povprečna doba iskanja zaposli
tve znaša 2 leti, 4 mesece in 24 
dni. Posebej zakrbljujoče je, da 
je med brezposelnimi tudi veliko 
mladih. Analize kažejo, da kar 
400 do 500 mladih vsako leto 
prekine izobraževanje po končani 
osnovni šoli.

Četrtina vseh brezposelnih v Sloveniji je iz Podravja

MED BREZPOSELNIMI V PODRAVJU 
JE DVE TRETJINI TEŽJE ZAP0SUIVIH

V Podravju je bilo na začetku 
letošnjega leta zaposlenih 15,4 
odstotka delavcev manj kot ob 
koncu leta 1991. V Sloveniji se 
je zaposlenost v tem obdobju 
znižala samo za 8,3 odstotka. V 
Podravju živi 16,1 odstotka pre
bivalcev Slovenije, med vsemi 
zaposlenimi v državi pa jih v 
Podravju dela samo 14,4 od
stotka. Med vsemi brezposelnimi

delavci v Sloveniji pa jih je iz 
Podravja kar 25,1 odstotkov.

Najbolj seje število delovnih 
mest zmanjšalo v podjetjih in or
ganizacijah, kjer dela danes okoli 
24 odstotkov manj delavcev kot 
leta 1991. Povečanje števila sa
mozaposlenih za 24 odstotkov 
in števila zaposlenih pri zaseb
nikih za blizu 75 odstotkov ni 
moglo nadomestiti upadanja

Prejšnji teden so predstavniki organiziranih delojemalcev volili svoje predstavnike v državnem svetu. Za 
štiri mesta je bilo osem kandidatov. Na tajnih volitvah, ki jih je v Domu sindikatov v Ljubljani organizi
rala državna volilna komisija, je skoraj 130 elektorjev dalo največ glasov Dušanu Semoliču, Vekoslavi 
Krašovec, Albertu Vodovniku (ZSSS) in Dušanu Rebolju (Pergam).
Vsem čestitamo! Želimo, da bi interese delavcev v novem državnem svetu zastopali uspešno.

zaposlenosti v podjetjih in dru
gih otganizacijah. Na polovici leta 
je bilo v regiji v podjetjih in or
ganizacijah zaposlenih 82.628 
delavcev, 15.622 delavcev je bilo 
samozaposlenih, 9050 delavcev 
paje bilo zaposlenih pri samo
zaposlenih osebah. Skupno je bilo 
torej v regiji 107.300 delovno 
aktivnih prebivalcev, medtem ko 
jeaktivnih prebivalcev 138.077.

Sredi leta je bilo v Podravju 
30.777 brezposelnih, kar je za 1,6 
odstotka več kot sredi lanskega 
leta. Med novoprijavljenimi v pr
vem polletju letos je bilo največ 
takšnih, ki jim je potekla zapo
slitev za določen čas, iskalcev prve 
zaposlitve in trajno presežnih de
lavcev. Znatno manj kot lani pa 
je bilo takšnih delavcev, ki so iz
gubili delo zaradi stečaja.

Skoraj polovica 
brezposelnih delavcev 
je brez poklica

Med brezposelnimi je 48,3 
odstotka žensk, 27,4 odstotka 
mlajših od 26 let, 40,4 odstotka 
starejših od 40 let in 17,3 od
stotkov iskalcev prve zaposlitve.

Izobrazbena struktura brezpo
selnih kaže na visok delež brez
poselnih delavcev, ki nimajo 
strokovne izobrazbe. Takšnih je 
kar 45,3 odstotka. Med njimi je 
70,6 odstotka dolgotrajno brez
poselnih in 45,8 odstotka sta
rejših od 40 let.

Zaskrbljujoče je tudi, da ima 
med mladimi brezposelnimi de
lavci, ki še niso dopolnili 26 let, 
skoraj 40 odstotkov samo prvo 
ali drugo stopnjo izobrazbe.

Med brezposelnimi s tretjo111 
četrto stopnjo izobrazbe (ob p°'J 
letju jih je bilo 8964) je naj',eC 
kovinarjev, trgovcev, mehanik0' 
in strojnikov. Med brezposeln1' 
mi s pieto stopnjo izobrazbe (667- ■ 
je največ strojnih tehnikov, sle' 
dijo pa ekonomski tehniki, kou101' 
cialni tehniki, administrativni te11' 
niki in elektrotehniki. Med brezp0' 
selnimi s šesto stopnjo izobra3' 
be (829) je največ ekonomist°v' 
inženirjev strojništva, pravnikov' 
vzgojiteljev, učiteljev in in že n1 
rjev elektrotehnike. Med brezp0 
selnimi s sedmo stopnjo izobrazb1 
(365) paje največ diplomiran1^, 
ekonomistov, diplomiranih inŽ0^ 
rjev strojništva, profesorjev 
diplomiranih pravnikov.

Izobraževanje in 
usposabljanje za delo

Na mariborski območni eno11 
Republiškega zavoda za zapos* 
vanje si prizadevajo brezpp5^, 
nost zmanjšati z ukrepi aktivnv 
politike zaposlovanja. Tako s° 
različne programe izobraževali 
in usposabljanja od leta 1991^ 
polovice letošnjega leta vključ 
več kot 26.000 brezposeln1., 
Samo v prvem polletju let03-'
bilo v omenjene programe vkv 
čenih 3049 brezposelnih dela)1
oziroma 38,1 odstotka vseh vk J
čenih v Sloveniji. Največ breZP . 
selnih osebje bilo vključen' 
programe pomoči pri načrtov3 
poklicne poti in iskanju zaposl' 
v programe psihosocialne fe .g/ 
bilitacije, v programe funk0 v 
nalnega izpopolnjevanja } 
različne programe strokovn 
izobraževanja in usposabljaj, 
Veliko delavcev se je s p011' 
zavodatudi prekvalificiralo10 j 
kvalificiralo. Seveda pa 
uspešno izvaja tudi vse druge o 
pe aktivne politike zaposlov3 i. 
Brez tega bi bila slika brezp ^ 
nosti v Mariboru in PodraVJ 
veliko bolj črna, kot je. ^ i
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Tiskovna konferenca Skei o sanaciji Litostroja

VLADA NAJ TAKOJ POVE, 
KATERO VARIANTO PODPIRA
. Na tiskovni konferenci SKEI to sredo so poleg vodstva SKEI 
,z Litostroja sodelovali tudi predstavniki dveh skupin stroko- 
''nJakov, ki zagovarjajo »domačo varianto« reševanja Litostroja.

“oji skupaj sporočajo vladi, naj se začne takoj pogajati o 
^sničitvi »domače variante«. Če se vlada ne bo odzvala, bo 

KEl Litostroja povedel ljudi na ulice, pri čemer lahko po be- 
^dah Staneta Puglja (sekretarja SKEI v Litostroju) pride tudi 
do hudih konfliktov.

Domače strokovnjake je 
"'KEl povabil na svojo tiskov- 
n° konferenco zato, da bi s tem 
Pritisnil na tiste, ki o reševanju 
ega podjetja predolgo le »čve- 
^jo«; je uvodoma povedal 
Albert Vodovnik, predsednik 
^KEl. Po besedah Staneta Pu
clja pa je SKEI trdno odločen 
ohraniti Litostroj. Zaradi tega 

že začeli sklicevati zbore 
elavcev posameznih družb. V 
0varni turbin in Tovarni črpalk 

so se že odločili za oblikovanje 
s veta delavcev. To bodo nare- 

ih še v drugih družbah. Pugelj 
Je tudi opozoril, da država Li- 
ostroju ne daje jamstev, ki so 

Potrebna, da bi dobili velika

naročila. Na protestno zboro
vanje bodo poleg litostrojčanov 
prišli tudi študentje in dijaki.

Zaključil je z besedami: »Če 
hočejo, da gremo na ulice, bomo 
tudi šli. Potem bodo videli, kdo 
je močnejši. Če ne še kaj dru
gega, bomo povzročili vsaj vla
dno krizo.«

Jože Hlebanja, vodja skupine 
strokovnjakov ljubljanske uni
verze, je povedal, da je ključ 
njihove variante v zamrznitvi 
Litostrojevih dolgov, zagotovitvi 
kapitala za zagon proizvodnje 
v vseh tovarnah, združitvi To
varne viličarjev z Indosom in 
razširitvi programaTovame pre
oblikovalne opreme. Pri udejanju

»domače variante« bi morali 
sodelovati preostali strokovnjaki 
Litostroja, povabljeni naj bi bili 
tudi tisti, ki so že odšli, sode
lovala bo tudi Strojna fakulte
ta. Skupina pa ni nikoli prista
la, da bi bil slovenski lastniški 
delež manjši od 51 odstotkov, 
povezovanja s tujimi strateškimi 
partnerji pa ne izključujejo.

Janez Kramarje k temu do
dal, da naj bi del denarja za 
začetek dala vlada. Večino de
narja pa naj bi pridobili z od
prodajo nepotrebnih površin in 
objektov po tržnih cenah. Če bi 
vlada odstranila hipoteke na Li
tostrojevo premoženje, bi za kva
dratni meter zemljišča - tega je 
kar 20 hektarov - lahko dobili 
od 300 do 500 mark. Zanje bi 
bilo mogoče iztržiti 50 milijo
nov mark. Glavno vprašanje 
reševanja Litostroja je razklenitev 
dolžniškega obroča. Ker je za 
dolgove zaslužna tudi politika, 
bi jih morala rešiti država. Država 
bi morala jamčiti tudi za velike

Udeleženci 
tiskovne 

konference 
SKEI (od leve 

proti desni):
Marjan Pirc,

Albert 
Vodovnik,

Jože 
Hlebanja,

Janez Kramar,
Brane Širok,

Jurij Pinter in 
Zlatko 

Kukovec.
Sodelovali so 

še: Stane 
Pugelj, Janez 

Starman, Igor 
Beguš in 

France Krmelj.

izvozne posle. Vsak uvoz in izvoz 
bi moral biti vezan na protido- 
bave.

Jurij Pinter, predstavnik sku
pine strokovnjakov in poslov
nežev iz Maribora, pa je opo
zoril, da z vlado in njenimi mi
nistri ni mogoče komunicirati, 
saj ne odgovarjajo niti na pisma. 
Lažje kot do našega ministra 
pridejo do avstrijskega ali nemš
kega. Ker so Litostroj zavozili 
tudi menedžerji, pa je treba dati 
priložnost ljudem z idejami. 
Omenil je tudi, daje Siemens 
dobil naročilo za Slovenske 
železnice, zaradi česar boTVT 
še naprej brez naročil. Name

sto naših industrijskih podjetjih 
bodo uparjalnike za nuklearko 
v Krškem izdelali v Španiji.

V odgovorih na vprašanja 
novinarjev so udeleženci tisko
vne konference še povedali, da 
so se z Jožetom Duhovnikom 
(bivšim direktorjem) na začetku 
dogovarjali, da pa zdaj ne so
delujejo več (Hlebanja). Stani
slav Stalowsky ni odgovoren za 
sedanje stanje, saj ima vezane 
roke (Vodovnik). Država je za 
Litostroj najbolj odgovorna, saj 
je med naj večjimi lastniki (Brane 
Širok). Marjan Podobnik je na 
začetku odigral pozitivno vlo
go (Kramar), zdaj pa naj nekaj

naredi (Vodovnik). Če je ekipo 
že postavil, naj jo podpira še 
naprej. Vodovnik je tudi pove
dal, da so predsednika vlade že 
vprašali, ali je minister za go
spodarstvo Dragonja ali Podob
nik.

Udeleženci tiskovne konfe
rence so enotno menili, da bi bil 
stečaj za Litostroj katastrofa, pri
merljiva s samomorom. Proti 
njemu se bo SKEI bojeval zelo 
odločno. Če bodo delavci Lito
stroja prisiljeni k demonstra
cijam, pa lahko po Vodovniko
vih besedah računajo na solidar
nost kolegov iz drugih tovarn.

EK.

POENOSTAVILI SO POSTOPEK ZA UVELJAVITEV Ei£c,,avidiio rešitew w stečaiu 
PRAVIC IZ JAMSTVENEGA SKLADA STAVKA V PATH0SU ŠE TRAJA

I Predstavniki Jamstvenega sk- 
da Republike Slovenije in Ob- 

mocne organizacije ZSSS za 
ouravje, ki zastopa svoje člane 
steeajnm postopkih in prisil-

rili doSov9"

Sklada- Dogovorili 
rahli V a takšen način upo- 
zah * ‘c3delavce’kiuveljavljajo
ste kVueZanaza-i’Pa ^di zati-
Slp)k! bodo izgubili delo v na- 
dovp obdobju. Kot nam je 
sekr ta f^ekoslava Krašovec, 
ciip 7cota obrnočene organiza- 
di oni • Za R°dravje, bo zara- 
lavrp enjf.nega dogovora za de- 

uveljavljanje pravic iz jam

stvenega sklada veliko manj 
zapleteno in bolj enostavno.

Zahtevek je še vedno odvisen 
od delavca. To pomeni, da morajo 
tisti delavci iz Maribora, ki želijo 
uveljavljati pravice izjamstvenega 
sklada, sami vložiti zahtevek na 
sedežu enote jamstvenega skla
da vTomšičevi 45.a v Mariboru. 
Ob tem morajo jamstvenemu sk
ladu predati sklep o prenehanju 
delovnega razmeija zaradi stečaja 
ali prisilne poravnave, fotokopijo 
obvestila o davčni številki in fo
tokopijo tekočega računa oziro
ma hranilne knjižice, kamor jim 
bodo nakazali denar.

Vse druge podatke za popol
no vlogo bodo za člane ZSSS pri

dobili njihovi pooblaščenci, ki so 
v njihovem imenu vložili terja
tve v postopku stečaja oziroma 
prisilne poravnave, skupaj /, de
lavci jamstvenega sklada. Ce de
lodajalec še ni posredoval poda
tkov o izplačilu plač in ostalih 
prejemkov, bo jamstveni sklad 
delavca napotil k delodajalcu po 
podatke. Vendar pa so v veliki 
večini ti podatki že zbrani in jih 
delavcem ne bo potrebno še enkrat 
zbirati.

Delavci, ki so izgubili zaposlitev 
od 2. 1. 1994 do 3. 11. 1997 in 
želijo uveljavljali pravice izjam
stvenega sklada, morajo vložiti 
zahtevek do koncajanuarja 1998. 
Delavci, ki so izgubili zaposlitev

POGAJANJA KONČANA
gabdJtfh J"65?0111 'ntenzivnih pogajanj je po- veljavne kolektivne pogodbe dejavnosti trgovine 
P°godbad •P,na -Za ses.tavo nove kolektivne Slovenije kakor tudi z določbami splošne kolek- 
tega ttf.e deJavnosti trgovine Slovenije v začetku tivne pogodbe za gospodarske dejavnosti. 
uapornj13 P0*’adan^a k011^3, 80'zjemno ~
Pr°fesion V|etln° vodena 'n izvajana na visoki 
spoštovani n* ravi,i in v duhu medsebojnega 

Ja m zaupanja.
Pri

raznennV°Je™ delu smo uporabili tudi analize in 
pj.|'Tlerla!ne izračune, ki smojih pripravili sami.

na enaictm nik’ d?lodajalcev in delojemalcev smo 
J!’lln Pogajanjih dodobra nrc.nnvlii

To gradivo naj bi bilo dobra osnova za javno 
razpravo v območnih odborih Sindikata delavcev 
trgovine Slovenije. Javno razpravo bi končali 17. 
decembra na razširjeni seji republiškega odbora 
Sindikata delavcev trgovine Slovenije.

Sandi Bartol, sekretar

po 3. 11.1997, pa morajo vložiti 
zahtevek v 60 dneh od prenehanja 
delovnega razmerja.

Za to, da bi prizadeti delavci čim
lažje uveljavljali svoje pravice iz 
jamstvenega sklada, so v Mariboru 
uredili pisarno jamstvenega sklada 
kar v zgradbi Območne organizacije 
ZSSS za Podravje. Delavci pa lahko 
zahteve vlagajo tudi na pristojnih 
uradih za delo v Mariboru, v Slo
venski Bistrici in na Ptuju.

V območni organizaciji ZSSS 
za Podravje računajo, da bo zahte
vke za uveljavitev svojih pravic 
izjamstvenega sklada vložilo okoli 
20.000 delavcev iz regije, ki so 
izgubili delo v stečajih in prisil
nih poravnavah.

Vse dodatne informacije lahko 
zainteresirani dobijo v pisarni Jam
stvenega sklada na Tomšičevi 5 
v Mariboru, po telefonu 226 - 278. 
Uradne ure pisarne Jamstvenega 
sklada v Mariboru so vsak pone
deljek, torek, sredo in četrtek od 
8. do 12. ure, ob torkih in četr
tkih tudi popoldne od 13. do 15. 
ure, ob petkih pa le od 8. do 11. 
ure. Pisarne uradov zadelo v Slo
venski Bistrici in Ptuju pa so odprte 
ob torkih od 13. do 15. ure, ob 
četrtkih pa od 8. do 12. ure in od 
13. do 16. ure.

T. K.

tivno nn l"^0gJajanjlh dodobra Prenovili kolek- 
da naf b?Kd,b° dejavnosti kovine Slovenije, tako 
tari J b' b!las Prllogami, priporočili in komen- 
upomkr- et-ilb !n manjših družbah neposredno 

Strnu1Va, karie vseskozi naš cilj. 
niorat-, 0Vn' s!uzb' obeh pogajalskih partnerjev 
dni 'ZP08aJane določbe še sistematično ure- 
ne Doitnlk'1' rcdakc'j() *n predlog nove kolektiv- 

UsklaS dati. organom v razpravo.
Za L tarifni 't-80 n'smo *e še o višini izhodiščne plače 
diTatismozalf^ 'n .pravicah za letni dopust. Sin- 
izhodiščne plač1Zarni 'n 'zraouni ugotovili, da višina 
racavi zdmlnmril^-r-Pb treh letih zaostaja, v pri- 
Plača v Rs , 7.,, lzPlacih (minimalnaplača, povprečna 
Piača Za D .' to vztrajamo, da mora biti izhodišča 
dajalki za n,,i, Hotkov višja od sedanje. To bi pro- 
ln dela v tum ’ k’ 'ma dvajset let delovne dobe 
si° komaj 5<sU1 ter ob sobotah in nedeljah, nane- 

V Sindik-u slotkov Povprečne slovenske plače. 
pravljamo podmh aVCeV. tr^ovine slovenije pri-

Pravljena nodr?mSI°Veri’je’bo v zvezi s tem pri- 
^njenih in donnir.-13 Primerjalna analiza spre- 

dopolnjemh določb, tako z vidika sedaj

Walter Uberbach (prvi z desne), ataše nemške ambasade na Dunaju za socialna 
vprašanja, pristojen tudi za Slovenijo, in Rainer Girndt (drugi z desne), vodja pisarne 
Fondacije Friedricha Eberta v Budimpešti, sta prejšnji teden obiskala Dušana Semoliča. 
Zanimala sta se zlasti za socialne razmere v naši državi in način njihovega urejanja. 
Izrazila sta pripravljenost Fondacije Friedricha Eberta za pomoč ZSSS pri razvijanju 
socialnopartnerskih odnosov.

Prejšnji teden so delavci Pathosa iz Lenarta že upali, da se bo 
končno končala agonija, ki jo preživljajo že vse od začetka tega 
leta. Kakor kaž,e pa so se zadeve začele ponovno zapletati. Pred- 
laog za začetek stečaja je zdaj namreč umaknjen.

Delavci tovarne nožev Pathos so bili čez poletje doma na čakanju, 
nadomestila plače pa niso dobivali. Zato da bi rešili podjetje pred 
najhujšim, so 25. septembra z delodajalcem podpisali sporazum, 
čeprav jih je pred tem že nekajkrat izigral. Delodajalec jim je ob 
podpisu sporazuma izplačal aprilsko plačo. Dogovorili so se, da 
jim bo delodajalec plače za maj, junij, julij in avgust ter lanski in 
letošnji regres za letni dopust izplačal v prihodnjem letu. Prav tako 
so se dogovorili, da bo delodajalec delavcem po podpisu sporazu
ma izplačeval plače ob koncu vsakega meseca. Na osnovi tega spo
razuma, ki so ga podpisali delodajalec in predstavniki Skei, so de
lavci začeli ponovno delati. Vendar pa konec oktobra niso dobili 
plače, zato so začeli stavkati.

“Dan pred plačilnim dnevom nam je delodajalec sporočil, da nam 
ponovno ne more izplačati plač. Zato smo takoj pripravili vse po
trebno za stavko. Delodajalec je rekel, da so nože v Nemčiji rekla
mirali, zato jih bo treba pripeljati nazaj v Slovenijo. Predlagal nam 
je, da bi nože popravili z brezplačnim delom in jih poslali nazaj v 
Nemčijo. Potem bi nam izplačal plačo. Na to nismo mogli prista
ti, ker nas je s takšnimi zgodbicami že prevečkrat povlekel za nos,” 
pravi član stavkovnega odbora Franc Simonič. “Zanimivo je, daje 
delodajalec pakiranje nožev sam nadziral, sedaj pa trdi, da jih je 
kupec reklamiral.”

Ker delavci niso hoteli začeti ponovno delati, je delodajalec na 
sodišču vložil predlog za uvedbo stečajnega postopka. “Upali smo, 
da se bo na ta način končala agonija, ki jo preživljamo. Če bi sodišče 
sprožilo stečajni postopek za Pathos, bi si kot brezposelni delavci 
lahko uredili socialno varnost na zavodu za zaposlovanje. Tako pa 
smo prisiljeni živeti brez plač,” pravi podpredsednica stavkovne
ga odbora Marija Markovič.

“Ko smo že upali, da bo za Pathos še letos stekel stečajni posto
pek, pa smo dobili obvestilo, daje delodajalec umaknil predlog za 
uvedbo stečajnega postopka,” pravi Rajko Glogovac, predsednik 
stavkovnega odbora. Delodajalec je prišel tudi med stavkajoče in 
jim izplačal plačo. Večina je dobila, kakor so nam povedali, od 30 
do 35.000 tolarjev.

“Ne vemo, kaj namerava delodajalec sedaj ukreniti. Ko nam je 
dal plačo, ni od nas zahteval, naj prekinemo stavko in začnemo delati. 
Vsekakor delavci še vedno vidimo rešitev v stečaju podjetja,” pra
vi Franc Simonič.

Delavceje strah, da bo delodajalec odprodal stroje.Tako za stečajno 
maso in za poplačilo delavskih terjatev v stečajnem postopku ne 
bi ostalo nič. “Ko je začel delodajalec odvažati stroje, smo pokli
cali policijo. Policisti sicer niso ukrepali, so pa popisali stroje, ki 
sojih odpeljali iz tovarne.”

Medtem ko okoli 40 delavcev stavka, pa manjše število dela
vcev v tovarni nekaj dela. “Po tovarni postopa sedem delavcev, ki 
ne stavkajo. Pravijo, da jim delodajalec plačuje na roko,” pravi Franc 
Simonič.

“Ne moremo razumeti, zakaj sodišče na osnovi podatkov iz agencije 
za plačilni promet ne uvede stečajnega postopka za Pathos po urad
ni dolžnosti, kakor to veleva zakon o prisilni poravnavi, stečaju in 
likvidaciji, kije začel veljati letos poleti. Po vseh kriterijih, ki so v 
tem zakonu zapisani, bi moralo podjetje že zdavnaj v stečaj,” pravi 
Franc Simonič. “Ker pristojni ne ukrepajo po zakonu, smo se znašli 
v začaranem krogu, iz katerega ne vidimo izhoda. Delavci se že po
govarjajo, da bi morali blokirati magistralno cesto ali s kakšno po
dobno protestno akcijo opozoriti na krivico, ki jo trpimo.”

T. K.



4. december 1997

Sindikalna lista
(Temelj je SKP za gospodarstvo)

Prvi del
1. Dnevnice

- cela dnevnica (nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti)
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur)

2. Kilometrina (od 5.9.1997 dalje)
3. Ločeno življenje

december 1997

3.500.00
1.750.00
1.218.00 

30,75
51.098,00

Prenočišče - Povračilo sroškov prenočevanja do višine zneska po predloženem 
računu, ki ga odobri delodajalec 
Regres za prehrano
-po SKPGD (na delovni dan) 500,00

Drugi del
1. Jubilejne nagrade

- po SKPGD (delo pri zadnjem delodajalcu) 
- za I0 let

Odpravnina pri upokojitvi 
Solidarnostne pomoči 
-po SKPD

- za 20 let
- za 30 let

47.978.00
71.967.00
95.956.00 

287.640,00

Minimalna plača 
Zajamčena plača 
Regres za letni dopust

- ob smrti delavca
- ob smrti v ožji družini

- najmanj
- največ

86.292.00 
43.146,00

59.150.00
35.173.00 
102.000,00
127.746.00 

Strokovna služba ZSSS
.

KAJ DELAJO
V republiških odborih

SINDIKAT VZGOJE, IZOBRAŽEVANJA IN ZNANOSTI SLOVENIJE

SINDIKAT DELAVCEV V VZGOJNI, IZOBRAŽEVALNI IN 
RAZISKOVALNI DEJAVNOSTI SLOVENIJE

Datum: 2.12.1997

SPOROČILO ZA JAVNOSTI

Včeraj, 1.12.1997 so se predstavniki šolskih sindikatov (SVIZ in VIR) sestali z 
ministrom za šolstvo in šport dr. Slavkom Gabrom. Osrednja tema pogovora so bile 
vladne Usmeritve ekonomske politike ne področju javnih financ In ukrepi 
nacionalnega varčevalnega paketa.

Minister je v tem okviru predstavnike sindikatov seznanil z razlogi za uvedbo in 
vsebino nekaterih sprememb sistemske zakonodaje ter s potekom kurikulame 
prenove.

Predstavniki sindikatov so ministra opozorili, da Vlada RS z dvema predlogoma 
zakonov, v okviru varčevalnega paketa, posega neposredno v kolektivne pogodbe, 
kar je za sindikate nesprejemljivo. Izrazili so zahtevo po reševanju odprtih vprašanj s 
pogajanji o spremembah kolektivnih pogodb. Minister je poudaril zapletenost razmer 
pri usklajevanju bodoče proračunske porabe, vendar je izrazil razumevanje za 
zahteve sindikatov po reševanju odprtih vprašanj s pogajanji.

Sekretar Sindikata VIR: 
Bojan Hribar

Glavni tajnik SVIZ:

GLAVNI

Sindikat komunalnega in 
stanovanjskega gospodarstva

Naj gradiva ne (p)ostanejo mrtve črke na papirju.
Kot smo se dogovorili na seji republiškega odbora, smo te dni vsem 

sindikalnim zaupnikom podjetij, ki se ukvarjajo s komunalnimi dejav
nostmi, poslali obsežno študijsko gradivo »Strategija razvoja komunalnega 
gospodarstva v Republiki Sloveniji«. Njeno izdelavo sta naročila mi
nistrstvo za okolje in prostor in Gospodarska zbornica Slovenije -Zdmženje 
za varstvo okolja, s čimer sta uresničila enega od sklepov 1. kongresa 
komunalcev v letu 1996. Strategija opredeljuje cilje, ocenjuje stanje in 
razvojne tendence komunalnega gospodarstva na njegovih najbolj kritičnih 
področjih, poudarja specifičnost komunalnega gospodarstva v prime
rjavi z drugimi gospodarskimi predlogi, obravnava odnose, ki nastajajo 
s približevanjem Evropski uniji, analizira ključne probleme ter ocenjuje 
možnosti za doseganje predvidenih ciljev.

Strategijo razvoja so komunalci obravnavali kot osrednjo temo na 
letošnjem 2. kongresu. Sprejeli so več zaključkov, pomembnih za na
daljnji razvoj panoge, zato smo z njimi seznanili tudi vse naše sindikal
ne zaupnike. Da bi se sprejeta stališča uresničevala, je bil oblikovan tudi 
pregled aktivnosti na državni in lokalni ravni ter pri samih izvajalcih 
gospodarskih javnih služb. Našim sindikalnim zaupnikom smo predla
gali, naj tudi oni v svojem okolju spodbudijo obravnavo te problema
tike in uresničevanje sprejetih dogovorov na kongresu. Enoten pristop 
vseh odgovornih je potreben tako v posamezni občini kot v nekoliko 
širši lokalni skupnosti območja ali regije, saj so nekateri oskrbovalni 
sistemi povezani in jih je celo škodljivo drobiti. Bilo bi zelo slabo, če 
bi morali na 3. kongresu prihodnje leto ugotavljati, da so aktivnosti za
radi nepoznavanja ali nezainteresiranosti ostale le na papirju.

Predsednikom območnih odborov pa smo poslali tudi posebno izdajo 
Gospodarskega vestnika, ki na 50 straneh obravnava problematiko ko
munale. Prispevki so dokaj zanimivi, realni, pa tudi kritični v prikazo
vanju razmer in odnosov v komunalnem gospodarstvu. Dobro bi bilo, 
da bi si to izdajo naročili tudi vsi sindikalni zaupniki in jo uporabili na 
predlaganih posvetih.

[IflllllElU [jim »if||jpE^!

61
Hj|fj »{in »n PHili f«! ||h>i pni

SREČNO PRISTALI
Novost v pogajanjih za novo kolektivno pogodbo dejavno

sti je, da smo ob dosedaj veljavni enotni kolektivni pogodbi 
za kemično, nekovinsko in gumarsko industrijo Slovenije odločili 
za ločena pogajanja za kemično in gumarsko industrijo ter za 
nekovinsko industrijo. Tako smo se odločili na ločenih raz
govorih z združenji GZS 9. septembra.

GZS - Združenje za kemično in gumarsko industrijo, ZDS 
- Sekcija za kemično in gumarsko industrijo ter Sindikat KNG

■J*
Slovenije smo se odločili za pogajanja, medtem ko se pogajaj, 
za zaposlene v nekovinski dejavnosti še niso pričela, čepr^ 
smo delodajalcem poslali naš predlog KP in tarifne priloge * 
delodajalci kemične in gumarske industrije smo podpisali an^ 
h kolektivni pogodbi z veljavnostjo do 30. 11. 1997. 0

Pogajanja so se pričela 18. septembra in se s sedmim 
gom 28. novembra zaključila. Do podpisa pogodbe 16. decen# 
v Krki v Novem mestu bomo uredili vse zadeve, potrebne' 
podpis. Odločili smo se, da se pogodba uporablja od 1- e‘ s 
cembra, kar pomeni, da ni nobene praznine glede uporab^ 
sti KP. 1

Dogovorili smo se tudi o novi tarifni prilogi.
Franjo Krsnik, sekn^k

Pregled določil nekaterih členov KP za kemično in gumarsko industrijo:
Člen Dosedanja KPD Nova KPD SKPgd
4 Veljavnost možnost odpovedi vsako leto 30.6.2000 31.12.1999
20 Presežni delavci posebno poglavje (16 - 30) posebno poglavje (13-33)
35 Delovni čas 40 ur 40 ur -
38 Izredni dopusti - smrt zakonca, staršev, otrok 3 dni

- elementarne nesreče 5 dni
3 dni 
do 5 dni

2 dni
3 dni

40 Letni dopust - + tč. 4: Delodajalec je dolžan do konca januarja 
obvestiti delavce o planu kolektivnih dopustov

-

44 Odškodnina - + odškodnino delavec lahko plača v več obrokih -
45 Pogodbena kazen 6 povprečnih plač delavca 6 povprečnih plač delavca 3 povprečne plače
48 Izobraževanje izobraževanje v svojem interesu število dni za izpite po SKPgd, izobraževanje 

v svojem interesu
-

59 Splošne določbe o plačah razvrstitev delavcev v plačilne razrede, 
priloga II

razvrstitev delavcev v plačilne razrede, 
priloga 11

-

60 Plače izhodiščne plače so javne, izplačilo zaupno 
predsednik reprezentativnega sindikata 
ima vpogled v plače po KP

izhodiščne plače so javne izplačilo zaupno 
predsednik reprezentativnega sindikata ima 
vpogled v plače po KP

'

62 Stimulativni del plače plače na podlagi delovne uspešnosti stimulativni del 
draga izplačila ___

63 Dodatki za poseb. obremenitve nočni dodatek 50 % nočni dodatek 50 %
+ tč. 9d, dodatek za sevanje

30%

64 Dodatek za delovno dobo 0,5%
v splošnih aktih delodajalca tudi 
dodatek za delovno dobo pri delodajalcu

0,5%
v splošnih aktih delodajalca tudi dodatek za.....
delovno dobo pri delodajalcu

'................-r

65 Nadomestila za čas 
čakanja

do 15 let delovne dobe 70 % 
nad 15 let delovno dobe 80 %

do 15 let delovne dobe 70 % 
nad 15 let delovno dobe 80 %

70%

66 Participacija na dobičku izplačilo participacije delavcev na dobičku 
se določi v aktih družbe in poslovnem načrtu 
v skladu z veljavno zakonodajo ____ *"

68 Dragi osebni prejemki
1. regres za letni dopust

2. jubilejne nagrade

3. odpravnine

4. solidarnostne pomoči 
■ ob smrti delavca

ob smrti ožjega dražin. člana

10 let 60%
20 let 80 %
30 let 100%
3 povprečne neto plače v gospodarstvu 
za pretekle 3 mesece

3 povprečne neto plače v gospodarstvu 
za pretekle 3 mesece
1 povprečna neto plača v gospodarstvu

določilo za regres pri nelikvidnem delodajalcu, 
če ima le-ta kolektivni dopust med julijem 
in novembrom
10 let 1 izhodiščna plača za (.tarifni razred
20 let 1,5 izhodiščne plače za I.tarifni razred
30 let 2 izhodiščni plači za I.tarifni razred
3 povprečne plače v RS za pretekle 3 mesece

ena povprečna plača v RS za pretekle 3 mesece

30 do 60 % povprečne plače v RS 
vsa ostala določila po SKPgd

2 plači

30 % povprečnež

in
kU
7,
al

tiz
IV

Tarifna priloga Sl#t|

1. skupina II. skupina III. skupina
I. tarifni razred 48.458 SIT 51.336 SIT 55.175 SIT

Pri tarifni prilogi so koeficienti med tarifnimi razredi enaki kot doslej oziroma „ f 
Izhodiščne plače pa so višje, in sicer pri I.skupini za 1 %, pri II. skupini za 7^ p( 
III. skupini za 15% nad izhodiščnimi plačami po SKP za gospodarske dejavn0 ^ 
Preostali del tarifne priloge je enak vsebini tarifne priloge k SKPgd. ■ "

Zadnja priložnost za (si
N

:umno resi
V Sindikatu kulture Slovenije ostajajo zvesti načelu, da 

je treba pred stavko izkoristiti »vsa druga legalna sredstva«. 
Zato so člani njegovega glavnega odbora po »zelo zavzeti 
razpravi o zapletih v zvezi z uresničevanjem pravice za
poslenih v kulturi do zamudnih obresti zaradi prepozno 
izplačanih poračunov plač v letih 1992 in 1993« tudi nazadnji 
seji odločili, da bodo ministru za kulturo Jožefu Školču 
predlagali, naj pred tem skrajnim korakom »organizira po
govor vseh vpletenih«, na katerem bi »soočili poglede in 
izmenjali informacije«. Sestanek je bil v torek v Domu sin
dikatov Slovenije.

Miloš Mikolič, sekretar

Člani glavnega odbora s 
predsednikom Rajkom Stu
parjem na čelu so ministra 
Školča seznanili s »prevladu
jočo oceno« svojih okolij, da 
strpna in konstruktivna po
litika, ki jo označujeta potr
pljenje in dialog, ne prinaša 
pravih rezultatov niti v pri
merih, kjer je pravica prav
no dokazana in očitno kršena.

Zato so sprejeli sklepe o 
agresivnejši in radikalnejši 
politiki v prihodnje. V teh 
dneh vlagajo tudi tožbe za pre
ostalih nekaj sto zaposlenih, 
saj so izgubili upanje, da bo 
prišlo do izvensodne porav
nave.

»Temu sklepu je botrovalo 
tudi dejstvo, da smo ,pravico 
do zamudnih obresti’ zapisa

li tudi v stavkovne zahteve. Ker 
pa smo od treh ministrov za
povrstjo dobili zagotovila, da 
bomo izplačilo obresti dobili 
takoj, ko dobimo prvo tožbo, 
smo priprave na stavko takrat 
prekinili,« je pojasnil sekretar 
Doro Hvalica in zapretil: 
»Odbor je sedaj sprejel sklep 
o nadaljevanju priprav. Ker 
ponovno izjasnjevanje za sta
vko ni potrebno, bomo določili 
datum takoj, ko bomo preso
dili, kdaj utegne biti najbolj 
učinkovita..^«

Minister Školč je v pogo
voru s člani glavnega odbo
ra menil, da mu vsaj nekorek
tnosti ne morejo Očitati, saj je 
za razliko od svojih treh pre
dhodnikov to zadevo vendarle 
spravil v vladno proceduro. 
Kdaj jo bo vlada obravnava

la, ni vedel točno odg°%lič( 
ti, upa pa, da čim prej. J -'a
je tudi, da se bo med °%!ač<
navo zavzemal za sporaz^1! P, 
rešitev. To je očitno »Pr

Minister Školč je v n^Jač
Ijevanju pogovora . ^/ni 
časa odgovarjal tud* Kf; 
vprašanja članov gl* jljdel 
ga odbora o varčeva
ukrepih vlade. Vpr*^1 de 
je bilo več kot konkr£ vC£
odgovorov.

galo«, da se glavni odb°* 
dikata kulture Slovend vrs.
ni odločil za sklic j*,sf vOp -
konference, na kateri Ju 
članstvo in širšo javno® ^..............................
nanil, kako bo zaostril si %
ni boj.



*cena gibanja plač ter izplačila minimalnih plač in regresa za letni dopust v 
tu 1997 v dolenjski regiji

ZAOSTANKI SE ZMANJŠUJEJO
(r^atki APP Podružnice Novo mesto in Statistične in- 
d a<% Urada za statistiko RS o gibanju poprečnih plač 
lač en'*S*<' re8U' kažejo postopno približevanje poprečnih 

|| j J13 zaposlenega v regiji poprečnim plačam zaposlenih 
■ zavi. V preteklih letih so poprečno 10 odstotkov zao- 

,e Za RS, letos seje do julija zaostajanje zmanjšalo na 
“ustotka. Med upravnimi enotami naše regije je poprečna 

111 Ja.° P*ača na zaposlenega v obdobju od januarja do ju- 
f^otk °S aajvišja v območju UE Novo mesto, in sicer 4 od- 
"i ;za ^pukhškim poprečjem. V upravni enoti Trebnje
C 31 fi 0<lstolka pod republiškim poprečjem, v UE Črnomelj

’6> v UE Metlika celo 23 odstotkov pod republiškim

^80dno gibanje oziroma 
L r°Prečnih Plač v dolenjski 
^'^jezačdaževletu 1996 

nSt?,pno nadaljevala v pr- 
^atldh^11 ^et°šnjega leta. Po

1 analitične službe GZS

sit, 143.603 sit oziroma 
144.689 sit v mesecu juliju 
1997, kar kaže na postopno 
manjše zaostajanje poprečnih 
plač regije za državo od -9 
odstotkov v aprilu na -4,5 od-

Za dobro stotnijo 
»minimalcev«

Po podatkih Agencije se 
število pravnih oseb, ki izpla
čujejo minimalne plače, zma
njšuje iz meseca v mesec, saj 
je bilo junija evidentirano 
izplačilo pri 80, julija pa pri 57 
pravnih osebah od skupno 802 
pravnih oseb (ki so izpolnile 
obrazec 1 in 3). Agencija si
cer ne spremlja, koliko dela
vcev prejema minimalne plače, 
ampak število zaposlenih v 
družbah, ki so izplačevale 
minimalne plače. Od junija do 
julija seje število zaposlenih 
v teh družbah zmanjšalo s 476 
na 121 oseb, kar pomeni, da

izplačila spremlja za vse pra
vne osebe, ki so dolžne pre
dložiti ta obrazec od junija 
dalje. Le 602 pravni osebi od 
skupno 810 sta do konca av
gusta izplačali regres za let
ni dopust za leto 1997. V te 
podatke niso všteta podjetja, 
ki reges izplačujejo na druge 
načine zaradi izplačilne nez
možnosti, in podjetja, ki že po 
tradiciji izplačujejo regres za 
letni dopust v aprilu in maju. 
Kljub temu ocenjujemo, da še 
100 delodajalcev na Dole
njskem in v Beli krajini ni 
izpolnilo te obveznosti do de
lavcev, ki izhaja iz KP. Zadnji 
rok za izplačilo regresa po S KP

Obdobje
(mesec)

1

Še prav. 
oseb 

(obrazec 1)

2

Poprečna 
plača del. 

po KP

3

Poprečna 
plača zap. 

po individ. 
pogodbah

4

Skupaj 
poprečna 

plača v reg.

5

Poprečna 
plača v 

v RS

6

% zaost. 
popr. pl. 

v regiji 
za RS 
7=5:6

V-X 96 722 110.095 461.152 122.226 130.918 -6,6
dec. 96 722 111.302 477.741 123.159 140.808 -12,5
april 807 115.614 498.909 128.455 141.455 -9,2
maj 807 115.635 511.299 129.533 143.169 -9,5
junij 807 122.171 420.258 133.652 143.603 -7,0
julij 802 126,911 416.282 138.192 144.689 -4,5
avgust

Poprečne bruto in neto plače po upravnih enotah
Vir: APP Podružnica Novo mesto

'ie Miklič

Cuu1611^3 regija V Pre'7 6 »\ U naJvečj° območno 
ahirejšoarStpopre-čnihPlač-
jm rast Plač v pretek
li, „4* S0 Predvsem vpliva- 

godm Poslovni rezultati

Območje Bruto plača v SIT Neto plača v SIT
VI. 97 VII. 97 I-VII.97 VI. 97 VII. 97 I.-VII. 97

Slovenija 143.603 144.689 140.991 90.806 91.664 89.276
Črnomelj 119.051 121.668 117.540 78.583 80.277 77.692
Metlika 109.093 112.348 108.311 71.724 73.617 71.543
Novo mesto 151.233 154.652 146.738 95.057 97.366 92.516
Trebnje 128.134 130.107 124.698 83.056 84.080 80.962

Vir: Statistične informacije št. 235 in 244
• w v.. * HG

Sih.dpleniskih družb, rast

7

stotka v juliju. V sindikatih si 
želimo, da bi se sedanji ugo
den trend regijskega pribli
ževanja plač RS nadaljeval še 
v naslednjih mesecih. Kajti po 
strukturi zaposlenih in rezul
tatih poslovanja ni razlogov za 
nižje zaslužke dolenjskih de-rast plač v največjih • ^ ui/ivujamii u^-

. '.'meških podjetjih. Dvig lavcev od poprečja v Sloveniji. 
hi!?131!16 plače od meseca r.i^

Flnozapoiw?Stl’klim^°
Nnih razred Kdv^gu plač istem obdobju poprečne plače, 
isti ’SC P°Sebno v Novem lzPlačane po individualnih po- 
llatuH-2 prav 8otovo prispe- godbah, v regiji umirile (v Slo- 

1 UsPešna sindikalna ak- venlj>te plače še vedno rstejo).
L bo?1 Za boljše P^če (npr. Od decembra 1996 do julija

Poprečne plače zaposlenih, 
za katere veljajo kolektivne 
pogodbe, so se v analiziranem 
obdobju V-X 96 do konca ju
lija letos povečale za 15 od
stotkov, medtem ko so se

v regiji še vedno prejema 
mesečne zaslužke v višini 
minimalne plače več kot sto za
poslenih (pri tem pa niso všteti 
delavci, zaposleni v obrti). V 
večjih in srednje velikih druž
bah ni kršitev zakona o mini- 
imalni plači, po informacijah 
APP in sindikalnih zaupnikov 
pa so še vedno kršitve tega 
zakona, predvsem v manjših 
družbah in obrti, še posebno 
tam, kjer delavci niso vključeni 
v sindikat.

'/ najst°dstotna rast
»nulne nuSl0 do*°čitvi mi- 

l«evanjapia^rT0"ačinuusk- 
JlAgencijPa2a(nV:i!;sb 40/97)
ržr>a IočenP aci ni promet
/kke o pjka • sPremljati po-
/;cb v ivbanJu plač pravnih 

drzavi, in si

1997 so se poprečno gibale od 
bruto 416.282 sit vjuliju 1997 
do največ 511.299 sit v maju 
1997.

Regresa (še) ni 
izplačalo 100 
delodajalcev -

Agencija za plačilni promet 
tudi ne razpolaga s točnimi 
informacijami, koliko pravnih 
oseb ni izplačalo regresa za 
letni dopust za 1997, saj ta

za gospodarske dejavnosti je 
30. julij, če ga izplačujejo v 
več delih, pa 30. oktober.

Glavni vzroki, da delodajalci 
še niso izplačali delavcem re
gresa za letni dopust za leto 
1997, je nekonkurečen tržni 
program, ki ima za posledico 
poslovanje z izgubo, slaba 
finančna disciplina v državi - 
posledično večmesečna bloka
da žiro računa družbe in s tem 
plačilna nezmožnost (regres ni 
v prednostnih izplačilih, kot so 
plače). So tudi primeri, ko 
delodajalec ne priznava teh 
prvič zaposlenim iz izko
riščevalskih namenov, kar 
omogoča neurejenost trga dela 
in neučinovitost inšpekcijskih 
služb. Poslovne težave družbe 
rešujejo le z zniževanjem 
stroškov dela.

Jože Miklič, sekretar

SKB dosegel velik
/'lene . ’In Slcer za za-

jače hP<)S enc> ki izplačujejo
'.<^div!dualni pogod-
/emh/ nastetih podatkov
/ 'Zplaf Pravne osebe tudi 
/Č ja t evanJu minimalnih 
'»ido^^ikregreresa za

j/lelan logg'teb reformacij je 

ii'Prečnihpiač v^oi'^ 8‘banja 
Nelav,:' d0lcnJ^ire2,ii^delavce ,enjskiregiji 

V^terseJP0sl0v0dnede 
^e-Izten"Pl0,Zavsezar

^^av regiji'v višini 
/9'533 sii v Za reesec april

blla v tehme-'n ponrpnn ien me-

Kot nam je povedal Janez Jakša, predsednik 
SKEI v Revozu, so volitve v svet delavcev zelo 
uspele. Čeprav nekaj delavcev ni moglo izko
ristiti volilne pravice, je bila udeležba kar 78- 
odstotna.

Čeprav je bilo za svet delavcev kar 45 kan
didatov, je bilo vanj izvoljenih le 15. Vse izvoljene, 
ti so v povprečju prejeli več kot 1000 glasov; 
je kandidiral SKEI. Njihovi konkurenti pa so 
dobili le po nekaj sto glasov. SKEI je bil tako 
uspešen zaradi dobrih strokovnih priprav, v katerih 
je sodeloval tudi član predsedstva ZSSS Milan 
Utroša, za kar se mu Jakša zahvaljuje. Konsti
tutivna seja sveta delavcev bo v prihodnjem tednu.

Člani sveta delavcev v Revozu so (od leve 
proti desni in od zgoraj navzdol): Jože Novak, 
Boris Krštinc, MartinAvguštin, Martin Potočar, 
Darko Matko, Maijan Kikelj, Bojan Medic, Anton 
Pezdirc, Slavko Pungeršič, Anton Luzar, Srečko 
Žurga, Janez Jakša, Anton Cesar, Mojca Pavlič 
in Franc Kirar.

F. K.

Sindikat delavcev dejavnosti 
energetike Slovenije_____

KOMISIJA ZA ODLIČJA
objavlja

skladno z določbo 13. člena pravilnika o podeljevanju odličja 
Sindikata delavcev dejavnosti energetike Slovenije

RAZPIS
za podelitev odličja SDE Slovenije za leto 1997

L
Predsedstvo SDE Slovenije podeljuje vsako leto za posebne 

dosežke pri uveljavljanju, krepitvi in razvoju vloge Sindikata delavcev 
dejavnosti energetike Slovenije ter vidne uspehe pri delu sindikata 
podjetja ali družbe in organov SDE Slovenije na vseh ravneh njegove 
organiziranosti:

a) plakete SDE Slovenije (v nadaljevanju: plakete)
b) posebna pisna priznanja SDE Slovenije (v nadaljevanju: priznanja)

2.
Plaketo kot najvišje odličje SDE Slovenije lahko prejmejo po

samezni član in organizacija - sindikat podjetja in družbe SDE 
Slovenije. Lahko pa jo prejme tudi druga organizacija in njegov 
predstavnik v Republiki Sloveniji.

3.
Posebno priznanje lahko prejme posamezni član ali vodstva 

vseh ravni organiziranosti SDE Slovenije.

4.
Pri izbiri kandidatov za podelitev plaket in posebnih priznanj 

bo komisija upoštevala kriterije, kot jih določa 12. člen pravilnika. 
Po teh določbah se plakete in posebna priznanja podeljujejo za:
- uspešno oziroma učinkovito izvajanje programskih oziroma tekočih 

nalog in akcij na ravni SDE Slovenije in drugih ravneh sindikalne 
organiziranosti in delovanja;

- izvedene naloge in akcije varovanja in izboljšanja ekonomskega, 
gmotnega in socialnega položaja članov in delavcev dejavno
sti energetike Slovenije v Republiki Sloveniji ali posamezni deja
vnosti oziroma podjetju - družbi;

- uspešiio akcijsko sindikalno politično strokovno varovanje de
lovnopravnih pravic in zaščito članov;

- pomembne prispevke k zdravim in humanim delovnim razme
ram;

- učinkovito uveljavljanje interesov in zahtev članov v organih 
upravljanja in soupravljanja v podjetju - družbi in državnih organih 
in njihovih institucijah;

- ustvarjalno in uspešno delo pri sodelovanju s sindikati drugih 
držav in mednarodnimi sindikalnimi združenji;

- vsebinsko, organizacijsko in kadrovsko krepitev SDE Slove
nije in sindikatov podjetij in drugih ravneh organiziranosti in 
sindikata dejavnosti;

- večletno uspešno kreativno delo v organizacijah in organih SDE 
Slovenije.

5.
Predlagatelji možnih kandidatov za odličja SDE Slovenije so 

po določbah 14. člena pravilnika sindikat podjetja in družbe ter 
njihova vodstva, območni odbori sindikata dejavnosti in organi 
SDE Slovenije na ravni države.

Predlogi morajo vsebovati pisno utemeljitev.

Plaketo in posebno priznanje bo podelil predsednik SDE Slo
venije na letni konferenci SDE Slovenije v mesecu februarju 1998.

7.
Predloge za podelitev odličja SDE Slovenije morajo predla

gatelji iz 5. točke tega razpisa poslati komisiji najkasneje do 12. 
januarja 1998 na naslov: SDE SLOVENIJE, Komisija za odličja, 
Ljubljana, Dalmatinova 4.

Predsednik komisije ra odličja SDE Slovenije: 
Iztok Cilenšek
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Pogovor s predsednico in tajnico sindikata zdravstva in socialnega skrbstva v Splošni bolnišnici 
Maribor Darinko Avguštiner in Slavico Soršak

BOLNIŠNICA V CENTRU MESTA
O tem, kako zaposleni delajo in uravnavajo življenje v Splošni 

bolnišnici Maribor, smo se pogovarjali s podpredsednico Sin
dikata zdravstva in socialnega skrbstva Slovenije in pred
sednico tega sindikata v mariborski bolnišnici Darinko 
Avguštiner ter s tajnico oziroma sekretarko omenjenega sin
dikata Slavico Soršak, ki za sindikat opravlja tudi strokov
na dela. Čeprav so odnosi z vodstvom korektni, prihaja tudi 
do konfliktov. Zaradi predlaganih varčevalnih ukrepov pa 
je med zaposlenimi zelo naelektreno ozračje. Zdravstveni delavci 
se bodo omejevanju pravic odločno uprli, pri čemer pričakujejo 
podporo delavcev gospodarstva.

tu, imamo enkrat do dvakrat letno 
sestanke s članstvom po oddelkih. 
Da opravimo vse sestanke, po
trebujemo kar tri mesece,” do- 
dajaSlavica Soršak. “Poleg tega 
člane obveščamo tudi s pisnimi 

'gradivi in letaki. Kadar gre za zelo 
važne okrožnice so napisane na

Korektni in ustvarjalni 
odnosi z vodstvom

Kako pa sindikat sicer sode
luje z vodstvom podjetja? “Od
nosi med našim sindikatom in 
vodstvom podjetja so korektni, 
vendar pa prihaja tudi do konflik-

“V Splošni bolnišnici v Ma
riboru deluje več reprezentativnih 
sindikatov. Poleg našega sindikata 
so to še Sindikat delavcev v zdra
vstveni negi, Fides in Sindikat 
zdravstva in socialnega varstva 
(vanj so vključeni zlasti nekateri 
delavci, ki delajo z viri ioni
zirajočih sevanj in ki so pred 
časom ustanovili svoj sindikat, 
nato pa so se pridružili Sindikatu 
zdravstva in socialnega skrbstva). 
V bolnišnici delujeta tudi sindikat 
laboratorijskih tehnikov, ki je 
povezan v KNSS, in sindikat 
zdravstvene administracije,” 
pojasnj uje Darinka Avguštiner.

Daleč največ članov ima Sin
dikat zdravstva in socialnega skr
bstva. “V naš sindikat je vklju
čenih preko 1700 zaposlenih v 
Splošni bolnišnici Maribor. Med 
našimi člani so delavci vseh sto
penj izobrazbe in poklicev: od 
delavcev s prvo stopnjo izobrazbe 
do vrhunskih strokovnjakov in spe- 
cialistov,” pojasnjuje Avgušti- 
nerjeva. “Organizirani smo po 
oddelkih. V vsakem oddelku 
imamo sindikalno skupino, na čelu 
katere je sindikalni zaupnik. Okoli 
40 sindikalnih zaupnikov tvori

konferenco sindikata, ki jo red
no sklicujemo. Konferenca voli 
12-članski izvršni odbor.”

“Sindikat zdravstva in social
nega skrbstva ima z vodstvom 
bolnišnice podpisano pogodbo o 
zagotavljanju pogojev za delo 
sindikata. Sindikat ima enega 
profesionalca, kot predsednica pa 
imam na teden priznanih za sin
dikalno delo določeno število ur. 
Tudi sindikalni zaupniki lahko za 
sindikalno delo porabijo toliko 
časa, kolikor je to določeno v 
kolektivni pogodbi,” pravi Darinka 
Avguštiner. “Res pa je, da zara
di narave dela sindikalni zaupniki 
in sindikalne zaupnice marsikdaj 
sindikalnemu delu ne morejo 
nameniti toliko časa, kot jim to 
omogoča kolektivna pogodba. 
Zaupniki delajo tudi v različnih 
izmenah, zato porabimo od tri do 
štiri dni, če želimo spraviti kakšno 
informacijo do vseh članov.”
v
Člani morajo biti 
informirani

“Zato da bi bili naši člani čim
bolj informirani o vsem, kar se 
dogaja v bolnišnici in sindika-

. ww m// SMO
Predsedniku Vlade 
republike Slovenije

Predlog zamenjave 
predsednika 
uprave Slovenskih 
železarn 
Igorja Umka

Pomisleki o primernosti g. 
Umeka za predsednika uprave 
SZ so se izkazali za utemeljene, 
saj je sanacija pod njegovim 
vodstvom še bolj negotova kot 
pred njegovim prihodom.

Gospod Umek je v šestih me
secih povzročil družbam v siste
mu SZ težko popravljivo škodo. 
V nasprotju z zdravo logiko, da 
je koncern brez uspešnih družb 
nepotrebna forma, prisega iz
ključno na “goodwill" koncema. 
Prav na zadnjem mestu pa so zanj 
proizvodne družbe, ki edine 
ustvarjajo dodatno vrednost v
SŽ.

- Imamo ga za glavnega kri
vca, da državni zborna julijski 
izredni seji, namenjeni prav 
sanaciji SZ, ni mogel sprejeti 
slabo pripravljenih sanacijskih 
zakonov. To se ni zgodilo sep
tembra, oktobra niti novembra; 
vse je preneseno v negotovo 
prihodnost.

- Poslanci so na tej seji na
menili 28 milijonov DEM za 
preživetje družb SŽ, kar naj bi 
zadostovalo do dokončnega 
sprejetja zakonov septembra. 
Novi predsednik uprave si je vzel 
absolutno pravico razpolaganja 
s temi sredstvi. Z njimi je dodobra

okrepil “goodwill” koncerna, 
poplačal je vse koncernske te
rjatve do družb za nazaj in naprej 
do marca prihajajočega leta. 
Družbe niso dobile nič!

- Direktorje družb je z grožnjo 
odstavitve prisilil k podpisu 
posebne koncernske pogodbe, 
ki mu omogoča odstavitev vsako
gar, ki ni pripravljen izvajati 
njegovih “muh" tudi, če so v 
škodo družb.

- Tako oborožen je povečal 
koncernski davek od 1,2 % na 
2 % od bruto realizacije družb 
(sudansko haračenje, vzameš si 
toliko harača kot se ti zdi, raja 
bo že vzdržala, drugače pa naj 
crkne).

- Na koncernu brez razpisov 
prekomerno zaposluje svoje 
kadre, ki s poslanstvom koncema 
nimajo nobene zveze (bil naj bi 
predvsem finančni holding) so
časno pa brez sramu in po
sledic najavlja več kot 30 % 
redukcijo zaposlenih.

- Ena od njegovih glavnih 
dejavnosti je organizacija dragih 
stokrat stokrat spredavanih pre
davanj.

- V pol leta niformiral uprave, 
ko je to končno storil, ne ve kaj 
bi z njo počel, saj so člani brez 
zadolžitve za določena področja.

-Pred vlado in gospodarsko 
zbornico se postavlja s svojo 
varčnostjo, saj je pobudnik za 
znižanje že sedaj podpovprečnih 
plač železarjev, s prehodom s 
panožne na splošno kolektiv
no pogodbo.

- Odgovoren je za stečaj dveh 
družb (Jeklolivarna na Ravnah 
s 450 zaposlenimi je za preživetje 
potrebovala 3 milijone DEM) in 
Plamen Kropa ter za dajanje v 
najem celih programov za do
govarjanje s “strateškimi ” part
nerji o prodaji družb in cele 
lokacije.

Po zagotovilih je vse zgoraj 
našteto počel brez uradnega 
pristanka lastnika, torej brez za

vci/Ait mj napihane na »'-..v*«, p«puuuju iuvji ivwiiiniv-
papirju, kije zelo žive barve.Tako tov. Ce teh ne bi bilo, pravzaprav
jih lahko delavci takoj opazijo, sindikat sploh ne bi bil potreben.

............... Bistveno je, da v strpnem in ar
gumentiranem dialogu različne 
interese uskladimo in probleme 
rešimo,” poudarja Slavica Soršak. 
“Naj večja težava pri sindikalnem 
delu v tako velikem sistemu, kot 
je naša bolnišnica, je pač v tem, 
da nam vedno primanjkuje ažurnih 
informacij za usklajeno delo ter 
pravočasno ukrepanje in odlo
čanje. Zato vodstva posameznih 
oddelkov in zavoda večkrat kri
tično opozarjamo, da moramo 
izboljšati sistem informiranja.Tudi 
sami si prizadevamo, da bi pravo
časno pridobili čim več informacij, 
kijih potrebujemo za svoje delo,” 
pravita DarinkaAvguštiner in Sla
vica Soršak. “Sicer pa je direk
tor bolnišnice zagotovil, da se bo 
zaradi medsebojnega informiranja 
vsak mesec sestal s sindikalisti. 
Prizadevamo si, da se to uresničuje 
tudi v praksi, kadar je le mogoče. 
Morda bi lahko za boljše infor
miranje uvedli tudi bilten.” 

“Dobra informiranost je v 
bolnišnici neprecenljivega pome
na,” poudarja Slavica Soršak. 
“Tukaj je ogromno oddelkov, la
boratorijev, ambulant in drugih 
oddelkov, ki morajo delati 24 ur 
na dan. Organizirati je treba delo 
v izmenah, dežurstva, zamenja
ve... Kaj hitro lahko pride do 
konfliktov v kolektivu, še zlasti, 
ker dežurstva delavce in njiho
ve družine izčrpujejo. Zato je še 
kako pomembno, daje delo dobro 
organizirano in da so delavci o 
tem dobro informirani.”

Sicer pa člane o problemih in 
njihovem reševanju obveščajo 
tudi sindikalni zaupniki, s kate
rimi se vodstvo sindikata redno 
sestaja.”

V Sindikatu zdravstva in so
cialnega skrbstva v bolnišnici 
posvečajo veliko pozornosti tudi 
usposabljanju sindikalnih zaup
nikov. “Usposabljanje članov 
izvršnega odbora poteka preko 
republiškega odbora. Na zadnjem 
seminarju v Radovljici je deni
mo sodelovalo 12 zaupnikov iz 
naše bolnišnice.

Pogrešamo pa osnovno uspo
sabljanje za nove zaupnike. Z 
Vando Rešeta se že dogovarja
mo, da bi takšno usposabljanje 
začeli čim prej. Vsi zaupniki 
prejemajo tudi Delavsko enot
nost, tako da so sproti seznanjeni 
z vsem, kar se v sindikatih do
gaja. V Delavski enotnosti pogre
šamo samo to, da v rubriki Sin
dikalni zaupnik ne objavlja re
dno sindikalnih list za negospo
darstvo, kakor je to za gospo
darstvo. V mislih imam zlasti 
jubilejne nagrade, solidarnostne 
pomoči, odpravninein podob
no,” pravi DarinkaAvguštiner. 
Pri usposabljanju jim pomaga 
tudi vodstvo bolnišnice.

to potrebnih sklepov nadzornega 
sveta in skupščine d. d. SŽ.

Ne trdimo, da je vsega kriv 
novi predsednik uprave, saj nam 
je znano, da so v sistemu in izven 
njega posamezniki, ki jim Umko- 
va čudna strategija, nevednost 
in samovolja kar godi, saj bodo 
storili vse, da ohranijo pozicije 
brez razčiščevanja o porabi 
državnega premoženja in denarja 
v preteklosti. Te pozicije potre
bujejo za nekaznovano (mimo 
vednosti lastnika) dogovarjanje 
s tujci o prodajah in razprodajah 
delov SŽ. Teoretična podlaga za 
to je trditev, da slovensko jek
larstvo nikakor ni strateška 
panoga (v kateri državi EU to 
ni) saj se zaradi vključevanja v 
EU lahko poišče strateške part
nerje v tujini, torej je uspešni 
sanaciji SŽ treba nagajati na vse 
načine.

Poceni prodaja celih lokacij, 
kjer se jeklo izdeluje, predeluje 
in obdeluje tujim špekulantom 
ob izdatni obogatitvi domačih 
protagonistov je nesprejemlji
vo. Saj je to spodnašanje stra
teških temeljev države in rušenje 
dveh najmočnejših branikov na 
slovensko-avstrijski meji. Evrop
ska “prijaznost" naših dveh 
sosed in EU bo trajala, dokler 
bo v Sloveniji kaj slovenskega. 
Torej dokler ne bodo slovenski 
hlapci delali za tuje lastnike, le 
biriči bodo slovenski.

Zaradi navedenega je repub
liški odbor Sindikata kovinske 
in elektroindustrije Slovenije - 
SKEI - sprejel sklep in pred
laga Vladi Republike Slovenije 
in Nadzornemu svetu Sloven
skih železarn, da proučita de
lovanje Uprave Slovenskih žele
zarn in njenega predsednika 
gospoda Umeka ter ga v naj
krajšem možnem času zamenja
ta, da se bo sanacija resnično 
lahko začela.

Albert Vodovnik, 
predsednik SKEI Slovenije

Problem je prenizka 
izhodiščna plača

“V sindikatu zdravstva in 
socialnega Skrbstva smo pre
pričani, da delavci v zdravstvu 
in socialnem skrbstvu za svoje 
težko, odgovorno in zahtevno 
delo niso ustrezno nagrajeni,” 
pravita Avguštinerjeva in Sor- 
šakova. “V našem zavodu pre
jemajo delavci plače po kolek
tivni pogodbi. Vendar pa je pro
blem prenizka izhodiščna plača. 
Taje premajhna, saj znaša samo 
38.254 tolarjev. Medicinska 
sestra s tremi napredovanji, za 
kar si mora prizadevati najmanj 
devet let, ima bruto plačo oko
li 95.600 tolarjev oziroma neto 
okoli 53.000 tolarjev. Če k tej 
plači prištejemo še vse dodatke 
(izmensko delo, minulo delo, 
dežurstva) ugotovimo, da znaša 
povprečna neto plača medicinske 
sestre okoli 72.000 tolarjev. Velik 
problem pa sotudi plače dela
vcev do četrtega tarifnega razre
da, ki jim ne pripadajo nekate
ri dodatki. Denimo delavka 
začetnica brez poklica (opravljen 
mora imeti samo tečaj higien
skega minimuma), ki opravlja 
naporno delo v pralnici, zasluži 
mesečno neto okoli 36.000 to
larjev. Nekateri poskušajo v ja
vnosti ustvarjati vtis, češ da so 
plače v zdravstvu dobre, ven
dar ni tako. Razumljivo pa je, 
da zdravstveni delavec ali de
lavka, ki na mesec 100 ali celo 
več ur dežura, prejme nekoliko 
boljšo plačo kot tisti, ki delajo 
samo v rednem delovnem času.”

Kako pa je bilo z izplačilom 
regresa za letni dopust? “Regres 
je bil izplačan skladno s kolek
tivno pogodbo. Delavci, ki so od 
aprila do junija zaslužili manj kot 
110.000 tolarjev bruto, pa so

dobili regres v višini 102.000 
bruto. Takšnih delavcev je bilo 
v bolnišnici nekaj več kot 700. 
Sicer pa zavod delavcem zago
tavlja toplo malico in povračilo 
stroškov prevoza na delo in z dela 
po kolektivni pogodbi.”

Solidarnost med delavci
Zaposleni imajo še nekaj dru

gih ugodnosti.Tako denimo lahko 
letujejo v Moravcih, Izoli, Ba
novcih, na Rogli ter v Maredi, 
na Cresu in na Pagu na Hrvaškem, 
kjer ima bolnišnica svoje počit
niške zmogljivosti. Cene so si
cer skoraj ekonomske, vendar 
nekoliko nižje kot sicer. Po
čitniške zmogljivosti upravlja 
komisija sindikata, ki delavcem 
daje tudi možnost letovanja preko 
agencij po sistemu samopomoči. 
Delavci letovanje plačajo v pe
tih obrokih. Letos je preko sin
dikata letovalo 600 družin.

V bolnišnici imajo tudi blagajno 
vzajemne pomoči, v katero se 
lahko vključijo vsi delavci, ne 
samo člani sindikata. Trenutno 
lahko dobijo 45.000 tolarjev kre
dita, najmanjši obrok za odplačilo 
pa je 4.500 tolarjev. Sindikat zdra
vstva in socialnega skrbstva pa 
svojim članom v stiski še dodatno 
pomaga. Iz ostanka članarine 
delavcu v stiski priskoči na pomoč 
s kreditom do 40.000 tolarjev.

“Na predlog naše komisije za 
solidarnostne pomoči pa delavcem 
v stiski skladno z določili kolek
tivne pogodbe pomaga tudi bol
nišnica. Kadar oblikujemo predloge 
za pomoč v času bolniškega staleža

veliko strokovnega dela in pri' 
prav.”

V sindikatu zdravstva in social' 
nega skrbstva v bolnišnici ne 
pozabljajo niti na kulturno in 
družabno življenje. “To nas p°' 
vezuje in združuje,” pravita D3' 
rinka in Slavica. Vsako leto of; 
ganizirajo en štiri- do petdnevi* 
izlet, dva do tri enodnevne izk' 
te, izlet z otroki in izlet v nežna; 
no. Na izletih letno sodeluje okol1 
700 članov. Sindikat organizira 
tudi abonmajske oglede glfi' 
daliških predstav in koncertom 
Zelo aktivne so tudi športne sekcije 
sindikata. Še zlasti aktivne sc 
odbojkarice, hokejisti, nogometaš1 
in drugi. Vsako leto bolnišnica 
sodeluje na letnih in zimskih špoj1' 
nih igrah Sindikata zdravstva k 
socialnega skrbstva Slovenije. Oj1 
koncu leta pa sindikat organi?-1' 
ra tudi tradicionalno družabfl0 
srečanje v Slavij i, kamor pov*1' 
bi tudi druge delavce. Bolnišnic8 
redno organizira tudi srečanja/ 
upokojenci. “Ker je delo v bolniŠ' 
niči izmensko, pa se žal na nt>' 
beni prireditvi ne moremo zbF' 
ti vsi,” pravi Avguštinerjeva.

Delavci v zdravstvu 
pričakujejo podporo 
sindikatov iz 
gospodarstva

Kako pa sindikalisti v bolnišnk" 
komentirajo napovedaflC 
varčevalne ukrepe vlade? “S teH11 
ukrepi je vlada enostransko p0- 
segla na področje, ki smo ga d°' 
slej socialni partnerji v negosp0' 
darstvu urejali s kolektivnimi p°; 
godbami. Ker je del politike pja 
že doslej urejal zakon, se praktičf 0 
nimamo več o čem pogaja11: 
Bojimo se, da nas bodo vlad111 
ukrepi zelo prizadeli. Delavciv 
javnih zavodih bomo s temi ukrefj 
prizadeti dvakrat: enkrat k/ 
državljani, ker bomo mora1 
plačevati višje sodne takse
podobno, drugič pa kot delaN*^’

Splošna bolnišnica v Mariboru, to je naj večja bolnišnica

Mesto v mestu

delkoma nekaj več kot 200, v okviru medicinskih služb111

brazbo, 454 višjo, 725 srednjo, 156 mzjo. V bolnišnici dela 
se preko 600 nezdravslvenih delavcev, ki imajo zelo različne

:n d0 ^
Prav tako pisana kol struktura zaposlenih je tudi Štrakla;«

in psihiatrija pa sta na Pohorju oziroma pod njim), imajo 1640 
postelj, ki so vse leto zasedene okoli 80-odstotno, Samo v oktobru 
so hospitalizirali 4389 pacientov, v ambulantah pa sojih sprejel1

' ^SUatkarank^pvelika bolnišniea, ko, je Splošna bolnišnie'1

pa komisijo razširimo - takšen je 
bil naš predlog - še s predstavnikom 
Sindikata delavcev v zdravstveni 
negi in Fidesa,” pojasnjuje Darinka 
Avguštiner.

Sindikat zdravstva in social
nega skrbstva v bolnišnici nudi 
svojim članom tudi pomoč in 
svetovanje pri urejanju in reše
vanju delovnopravnih vprašanj. 
Slavica Soršak je v preteklosti 
delala na takšnem delovnem 
mestu, da lahko danes delavcem 
svetuje in pomaga pri urejanju 
teh vprašanj. Samo v izjemnih 
primerih napotijo delavca po 
pravno pomoč na območno or
ganizacijo ZSSS za Podravje. 
Predstavniki sindikata sodelujejo 
tudi na sejah sveta zavoda, na 
strokovnih komisijah, na stano
vanjski komisiji, ki jo v bol
nišnici še imajo, in pri delu dru
gih organov. “Vse to zahteva

saj nameravajo v javnih zavo ; 
ukiniti napredovanja, zmaPPjf 
odpravnine in podobno. Žani11'1 : 
je, daje med načrtovanimi uje1”J/ 
predvideno tudi zamrzovanj6 j/ 
poslovanja v javnem sekt° J 
Dejansko pa je do tega že prlS^ 
Javni zavodi so v zvezi ste!l1 (r 
dobili sklep vlade, čeprav s® P^, 
gajanja o ukrepih s socialnim1 P., 
nerji še niti prav začela niso. 5 
tka, zdi se mi, da pomenijo var'[]1 
valni ukrepi za delavce v 
upravi in zavodih nekaj P0^) 
nega, kot je pomenila 0C*P° je 
splošne kolektivne pogodbe?-1' ,, 
lavce v gospodarstvu. Pričakuj ^ 
da bodo sindikati v gospodar’^ 
sedaj podprli naše zahteve, K 
smo tudi mi doslej podpiral' 
ve. Njihovo podporo 
že na protestnem zboru ‘ j 
cembra v Ljubljani,’ ’ pravi oo ^ ^ 
Darinka Avguštiner.
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Sanacija Splošne plovbe: težave ne bodo zavrle poteka reševanja

VREDNOST PODJETJA NEPRESTANO NARAŠČA
Aldo Krejačič, direktor Splošne plovbe iz Portoroža, je bil 

Prj pojasnjevanju letošnjih težav slovenskega ladjarja in poja
snjevanju izhoda iz njih prav tako samozavesten kot pred leti, 
kn je vlado prepričeval o nesmotrnosti prepuščanja Splošne 
Piovbe stečajnemu postopku ali kakemu tujemu kupcu. Takrat 
Je z izračuni dokazal, da bi bilo za državo bistveno dražje po- 

■Jptje prepustiti usodi, kot mu pomagati splavati iz poslovnih 
ezav in dolgov. Ob letošnji nepričakovano visoki tekoči izgu- 

1)1 Pa direktor Krejačič zatrjuje, da gre za povsem obvladlji- 
v° težavo, ki jo bodo ukrotili še v tem poslovnem letu.

V začetku leta 1995 je država 
sprejela poseben zakon o reševanju 

Plošne plovbe. Podobni zakoni 
s.° nili sprejeti tudi za nekatera 

ruga velika slovenska podjetja, 
zakonom je država prevzela 75 
, 'Jonov dolaijev dolgov Splošne 

P °vbe in jih spremenila v (ve- 
mski) lastniški delež. Preostanek 
°!§a> 28 milijonov dolarjev, pa 

seJp Splošna plovba zavezala po
grniti Splošni banki Koper v okviru 
sanacijskega programa do leta 
/U02- Družba je v minulih letih 
'!VoJe dolgove zvesto odplačevala, 
f®Prav je za odplačilo porablja- 

,Z”P VeHk del svojega prihodka,
32 odstotkov, odvisno 

Pac od višine prihodka v posamez- 
C|ri letu. Letos pa ima podjetje 

P'devetih mesecih poslovanja3,8 
^'‘'jona dolarjev tekoče izgube.
Precej več, kot je bilo pričakovati. 
f1'1 je to začetek neuspešnega 
°nca sanacije Splošne plovbe?

Direktor Splošne plovbe Aldo 
JS-rejačič še zdaleč ni tako vzne- 
vPrašn’ ^ot3e vznemirljivo naše

mp^^šnja izguba po devetih 
ve T'hjCres veeja°d načrtovane, 
s| n^ar ni nobenega vzroka za 

ah. Do konca letajo bomo po
em pokrili,« nam je pomirjujoče 
govoril. Potem je nadaljeval:«

1 onA1 ac'jskem programu smo leto 
' ocenili kot najtežje glede

razmerja med finančnimi obvez
nostmi in pričakovanim prihodkom 
družbe. Razmere v svetovnem 
brodarstvu so bile lani in letos, torej 
skupaj dve leti, kar se tudi pozna 
pri letošnjih rezultatih, slabše od 
povprečja zadnjega desetletja. 
Sanacijski program pa je tako na
ravnan na pričakovano povprečno 
poslovanje, zato nas kako slabše 
leto ne vznemirja. Konec koncev, 
letos smo odplačali okoli 14 mi
lijonov dolarjev več obveznosti, 
kot smo imeli izgube. Če torej ne 
bi imeli toliko dolgov...«

Na vprašanje, kako nameravajo 
odpraviti letošno izgubo, je direk- 
topr Splošne plovbe odgovoril, da 
imajo v ognju dve železi. Prvo je 
dogovor s Splošno banko Koper, 
da nam v trenutni krizi pomaga 
z odpisom obresti za letošnje leto. 
Banka po Krejačičevem zagoto
vilu ne bo s tem nič na izgubi, saj 
je pridobila kakih 5 milijonov do
larjev ob spreminjanju dolgov 
Splošne plovbe iz peset in jenov 
v dolarje.

»Z zaposlenimi oziroma njiho
vimi prestavniki sindikati in vlado 
smo se dogovorili o pretvorbi 
njihovih teijatev do Splošne plovbe 
iz naslova premalo izplačanih 
osebnih prejemkov v lastniške 
deleže. V najhujši krizi družbe pred 
leti smo izplačevali nižje plače in 
teh teijatev je za okoli 2,6 milijona

dolarjev. Zaposleni so pristali na 
solastništvo v družbi, vlada pa tudi, 
čeprav nas je oviral zakon o pre
povedi privatizacije državnega 
premoženja. Toda zakon dokapi
talizacije ne prepoveduje... Se
veda bi morali spremembo naših 
obveznosti do zaposlenih v njihovo 
solastništvo, predviden je do 20- 
odstotni delež, izpeljati še v letoš
njem letu.«

V Splošni plovbi je zaposle
nih skoraj 700 ljudi, od tega v kro

vni družbi Splošna plovba ter v 
hčerinskem podjetju (kopenskem 
delu) Genshipping Co. 75 ljudi, 
v Genshipping Pacifik fines, sin
gapurski hčerinski družbi Genship
ping Co., 12, med njimi štiije slo
venski državljani, na moiju pa pod 
zastavo družbe Genshipping Co. 
pluje 595 pomorščakov.

Pravzaprav imajo v Splošni 
plovbi še en adut v rokavu, načrto
vano prodajo ladje Bovec. Ven
dar je po njihovem zatrjevanju

trenutno prodaja nesmiselna, saj 
so cene rabljenih ladij zelo nizke.

Septembra letos je vlada obra
vnavala poročilo o poteku sana
cije Splošne plovbe. Aldo Krejačič 
je tudi ob tej priložnosti pouda
ril, da bi bilo nesmiselno družbo 
prodati ali likvidirati. Država bi 
s prodajo Splošne plovbe sicer 
iztržila 18 milijonov dolarjev 
dobička, toda družbo, katere vre
dnost se iz leta v leto povečuje, 
je škoda prodajati. Za primerja

vo: če bi jo prodali ob začetku sa- 
nacijskega programa, bi imela 
država 50 milijonov dolarjev iz
gube. V letih sanacije je Splošna 
plovba odplačala za 78 milijonov 
dolarjev glavnice in obresti in 
znižala skupno zadolženost za 32,8 
milijona dolarjev. Hkrati je kupila 
še eno rabljeno ladjo. Trenutno 
je družba vredna 134 milijonov 
dolaijev, od tega samo ladje preko 
100 milijonov. Njena vrdnost pa 
bo še naprej naraščala.

»Splošna plovba je edina slo
venska družba, za katero je bil 
svojčas sprejet zakon o pomoči 
države pri sanaciji in katere sa
nacija poteka v redu,« je na koncu 
pogovora poudaril Aldo Krejačič.

S. J.

Majhno slavje v kranjski tovarni Sava: 
štirimilijonti avtoplašč

REKORDNO 
POSLOVNO LETO

Tale novica ni najbolj sveža, ker 
pa je povezana z nekim drugim zelo 
pomembnim dogodkom, ki se bo 
zgodil desetega decembra, jo vse
eno objavljamo. V preteklem te
dnu so v kranjski Savi povabili pre
dstavnike “sedme sile” v proizvo
dnjo avtomobilskih plaščev, kjer 
so dočakali izdelavo štiri milijontega 
avtoplašča za osebne avtomobile 
v tem letu. Letošnje leto je v Savi 
rekordno: izdelali bodo 4.350.000 
plaščev za osebna vozila ali 19 od
stotkov več kakor lani. Tolikšno 
povečanje je rekordno v zgodovini 
Save. Vsega pa bodo izdelali 
4.850.000 vseh vrst avtoplaščev. 
Rekordna bo letos tudi prodaja 
oziroma izkupiček: v prvih dese
tih mesecih so v Savi prodali za

29,8 milijarde tolaijev izdelkov, kar 
je za deset odstotkov več kot lani 
v enakem obdobju. Nadaljevanje 
dobre prodaje, zlasti zimskih pne
vmatik, dopušča misel, da bo 
letošnje leto tudi po poslovnih rezul
tatih za Savo najuspešnejše doslej. 
Vendar samo do prihodnjega leta, 
vsaj kar se tiče prodaje avtopne- 
vmatik. Po besedah direktorjaTo- 
varne avtopnevmatike Dušana 
Kvedra naj bi v letu 1998 prodali 
za 280 milijonov mark avtoplaščev, 
letos pa za 252 milijonov mark. 
Večino izdelkov bodo seveda izvo
zili. Še zanimiv podatek za bral
ce, ki radi primeijajo: od leta 1972 
so v Savi izdelali skupno preko 51 
milijonov radialnih avtoplaščev. 
Številka vzbuja spoštovanje; vendar

“Rojstvo” štirimilijontega avtomobilskega plašča v Savi v letošnjem 
letu. Prihodnje leto bodo plašči, ki bodo prihajali iz teh stiskalnic, 
nosili Savin ali Goodyearov napis.
jih po Kvedrovih besedah toliko 
izdejajo v Evropi v enem letu....

Drugi pomemben dogodek za 
Savo pa bo svečan podpis pogo
dbe o poslovnem in tehničnem 
sodelovanju z ameriškim koncer
nom Goodyear, desetega decem
bra na Brdu pri Kranju. Udeležili 
se ga bodo najvišji predstavniki 
Goodyeara, manjkala pa ne bo niti 
naša poslovna in politična smetana.

Podpis je pomemben za obe po
djetji: kranjska Sava sije tako po 
izteku pogodbe z nemškim Con- 
tinentalom, ki ni želel povečevati 
Savine vloge, pridobila novega 
strateškega partnerja. Goodyearu 
pa se bo s pridružitvijo Save izpol
nila želja, da bo po velikosti po
stal drugi evropski proizvajalec 
avtoplaščev.

S. J.

Delodajalci ponovno o predlaganem novem zakonu o delovnih razmerjih

»ZADOVOLJEN DELODAJALEC 
Z ZADOVOLJNIMI DELAVCI«

pomeni petodstotno izgubo delo
vnih ur. Pri tem poudarjajo, daje

ukrep povzročil povečanje števila 
nadur in povečal urne postavke 
stroškov. Skratka, za delodajal
ce z vidika konkurenčnosti nedo
pusten ukrep.

Kost v grlu delodajalcev je tudi 
plačani odmor med delovnim ča
som. Doslej so si zelo prizadevali, 
da bi odmor med delom ne bil 
plačan, torej priznan kot del de
lovnega procesa. Dovolj naj bi bilo, 
da bi zaposleni smeli med delom 
malo počiti in kaj prigrizniti. 
Dolžina delovnega časa pomeni 
za delodajalce čas, ko zaposleni 
delajo. Plačan čas za odmor je po 
njihovem ena od oblik plačane

ut, Vil* » ourv /.n j; v/.! I 111 t n V1V/
set delovnih ur na mesec oziro
ma dvanajst dni in pol na leto na 
račun delodajalcev. Tedenski de
lovnik se tako skrajša na 37,5 ure, 
stroški plačevanja odmora pa

delov vedno niso zadovoljni s predlogom zakona o zaposlitev za določen čas ni mo
če ni ' ra2Ioerjih. Kljub temu, da prinaša nekaj za delodajal- goče prisiliti k zaposlovanju za vmn ur. rn rem poudarjajo, daje

Sadnih sprememb, kot so denimo manjše odpravnine, nedoločen čas, pač pa prej k iška- uvedbo 40-urnega delovnika v
„ ^nJŠanje plačevanja boleznin v breme delodajalca s trideset nju drugih poti na področju dela tednu dni omogočil že sedanji

zakon"0 ddovnih r“raeriih so o**«« * *>'». v»ko*e™i

EžSS&Š
Denimo h 0Ičgan,zaciJe Podpirajo številne novosti v zakonu, še vedno. Pravijo namreč, da z bah, v katerih poslovni proces ni
•ned delori ^ S° de|ovna razmerja medsebojni pogodbeni odnos ekonomskega vidika ni nikakršnih tako prilagodljiv in bi skrajšanje
tleksibii a^a*cem 'n delojemalcem. Podpirajo rešitve, ki omogočajo razlogov za zakonsko skrajšanje delovnega časa vplivalo na koli-
sPorovin''ejSe zaPos'ovar,je> enostavnejše urejanje disciplinskih delovnika. Skrajšanje namreč čino ali kakovost izdelka, bi tak
ravni k e rnarsikaj.Toda po uvodni razpravi o zakonu na strokovni ^__________ __
ske j:n’. I so se deloma uskladili interesi obeh strani, delodajal- 
tih č e °Jenialske, je ostalo po prepričanju delodajalcev odpr
le nekaj ključnih vprašanj.

ločfin'ac ai?*ce ^dejo v °2i do- pravnina in odpovedni rok, pa tudi
o deln, :u ena Prec!loga zakona utemeljitve in dokaze je treba
Je omp;ni^JaZmCr'^’ s katerimi zbrati. Zato so ti pričakovali, da
zaposlil611 Caf !rajanJa P°godb o bo novi zakon z novim pojmo-
tri letalzadolocen časna naj več vanjem delovnega razmerja kot

V 7„.i • , , pogodbenega odnosa med dvema
le p0PnHunjem obdobju so posta- strankama, omogočil delodajal
ca« prevt .? zaPoslltyi za določen cem lažje odpovedovanje pogo-
delovnihr UJ06-na6ln s*c*ePanJa dbe o zaposlitvi. Zakon pa ne
Podjetjih azrnerij zlasti v manjših prinaša bistvenih novosti na tem
c>-Repubiist°var-iaJO delodajal- področju in zato ne prispeva k večji
^anje meni J Zavod za zaposlo- fleksibilnosti trga dela. Zlasti
četrtine od 54 rjnn ° slcoraJ tri manjši delodajalci bodo zato še
P°slitvi, ki so h i P02°db 0 za- vedno uporabljali pogodbe za
'etošnjih nrv h 6 sklenjene v določen čas, ker so zanje ugod-
sklenjenih7n , devetih mesecih, nejše. Toda Časovna omejitev
dajalci meni' en čas. Delo- trajanja teh pogodb na največ tri 
ba iskati v nl°’ da vzroke tre- leta bo izničila še tisto malo pri- 
skihrazmeraH^0t0V'*1 g?sP°dar- lagodljivosti in gibljivosti trga 
Za izredno od’patudi Pri stroških delovne sile, kar je imamo zdaj. 
delavcu, zann^i^6^ delodajalca Obenem bo postavila v neenak 
l°čen čas. Taka en,ernu za nedo- položaj delodajalce, ki si ne morejo
nod— ‘ odpoved Tiradi privoščiti zaposlovanja za nedo- ... „ , .J,,„ . >.iu. , , MfeJBIMffHBHBBBflBHM

ločen čas. Delodajalci vztrajajo, naj se v predlogu novega zakona o delovnih razmerjih popravijo določila, ki “vnašajo
Delodajalci menijo, da jih s neravnovesje med interesi zaposlenih in interesi delodajalcev”, kar ni v korist razvoja slovenskega gospodar- 

časovnim omejevanjem trajanja stva. Predlog zakona naj bi namreč prinašal delodajalcem več obveznosti in kazni, zaposlenim pa več pravic.

pomenijo sedemodstotni delež 
vseh stroškov dela.

Delodajalci so razočarani tudi 
zato, ker predlagatelji zakona niso 
upoštevali njihovih razlogov in so 
v 132. členu zakona predlagali 
podaljšanje najnižjega možnega 
dopusta z 18 na 20 delovnih dni. 
To zvišanje bo prineslo splošno 
zvišanje dolžine dopustov, menijo 
delodajalci in dodajajo, da še ve
dno obstajajo možnosti, da bi mi
nimalno število dni dopusta določili 
v kolektivni pogodbi in v pogod
bi o zaposlitvi. Delodajalci gledajo 
namreč tudi na plačani dopust skozi 
svoja stroškovna očala: zanje po
meni dvodnevno podaljšanje mi
nimalnega plačanega dopusta 
enoodstotno zmanjšanje števila- 
dejanskih delovnih ur.

Pripomb delodajalcev na zakon 
je seveda še več, našteli smo samo 
njihove najbolj odločne. Njiho
va splošna ocena je, da zakon še 
premalo spodbuja konkurenčnost 
in ne zagotavlja potrebne giblji
vosti in prilagodljivosti delovne 
sile in ne upošteva dovolj primer
ljivih rešitev, kijih uporabljajo v 
drugih državah. Državo opomi
njajo, da se stroški dela povečujejo 
v breme delodajalcev in ne v njeno.- 
Samo malica med delom v bre
me delodajalca in skrajšan delo
vnik bi povzročila delodajalcem 
strošek sto plačanih ur na dela
vca na leto. Dodatni dopust z ve
rižnim vplivom bi povzročil do
datni strošek okoli 92 milijonov 
tolarjev samo v predelovalnih 
dejavnostih. To pa še ni vse, so 
ogorčeni delodajalci: novi zakon 
bi prinesel zaposlenim več pra
vic, delodajalcem pa več obvez
nosti in kazni. Menijo, da so za
posleni s predlaganim novim zako
nom o delovnih razmerjih lahko 
bolj zadovoljni kot sami. Ker pa 
bi zakon moral zadovoljiti inte
rese obojih (geslo delodajalcev je 
'zadovoljen delodajalec z zado
voljnimi delavci’), da bi koristil 
razvoju slovenskega gospodarstva, 
gaje po prepričanju delodajalcev 
treba nujno spremeniti.

N. L.



4. december 1997EL ŠPORT IN REKREACIJA
Športni dan Krka ’97

PRIJETNO S KORISTNIM
V soboto, 29. novembra, so v športni dvorani Marof potekala 

športna tekmovanja Krkinih delavcev pod naslovom Športni 
dan Krka ’97. Ta športna prireditev je v Krki že tradicional
na, program pa se vsako leto prilagaja športno-rekreacijskim 
dejavnostim med letom.

V športni dvorani seje zbralo 
500 krkašev, ki so se pomerili v 
odbojki, pikadu, namiznem tenisu, 
streljanju, nogometu, šahu, ke
gljanju, košarki, nogometu, orien
tacijskem pohodu in veseli rekre
aciji.Tekmovalo je 12 ekip, v veseli 
rekreaciji pa so tekmovali vodstve
ni delavci v kotaljenju zračnice 
med ovirami.

Najboljše ekipe v tekmovalnem 
programu so prejele pokale. Ker 
pa je cilj rekreativne dejavnosti 
množičnost oziroma čim večja 
udeležba zaposlenih tako pri tek
movanjih kot pri rekreaciji, se pri 
rezultatih točkuje tudi številčna 
udeležba delavcev. Prvi trije pro
grami so prejeli pokale za dosežene 
rezultate v celoletnih športnorekre- 
ativnih aktivnostih. Najboljši pro
gram v tekmovalnem delu in 
množičnosti paje prejel še veliki 
prehodni pokal.

Na prvo mesto se je uvrstila 
ekipa sektorja za raziskave in 
razvoj ter sektorja za upravljanje 
kakovosti, kije dobila prehodni 
pokal, drugo mesto je zasedla ekipa 
nekdanjih skupnih služb, tretje pa 
sektor zdravila. Isti sektor, ki je 
zasedel prvo mesto v skupni uvr
stitvi, je bil na prvem mestu tudi 
v točkovanju za sodelovanje ozi
roma množičnost, saj so se zapo
sleni tega sektorja v največjem 
številu udeležili celoletnih športno- 
rekreativnih aktivnosti.

Priznanja v pravih rokah
Športni dan ni le športna, temveč 

tudi družabna prireditev. Po kon
čanih tekmovanjih v dopoldanskem 
času se krkaši zberejo v restavra
ciji na Otočcu. Na prireditvi so 
posameznim zaslužnim športnim 
delavcem podelili bronaste, srebrne 
in zlate plakete. Do sedaj so bile 
te plakete podeljene 144 šport
nikom, letos pa je ta priznanja 
prejelo še 12 športnikov.

Bronaste plakete so prejeli: 
Marinka Kregar kot tekmovalka 
v številnih panogah in tekmovanju, 
Sašo Lavrin za sodelovanje na 
medsektorskih tekmovanjih in na 
delavskih športnih igrah, Luka 
Lužar kot dober športnik in anima

tor, Slavka Prosenik za trideset
letno sodelovanje v različnih šport
nih panogah, Cvetka Junc za ak
tivno udeležbo na delavskih šport- 
nih igrah, Josip Pajtler za vse
stransko športno udejstvovanje, 
Ana Ponikvar za udeležbo in 
pomoč pri delu Trim kluba.

Srebrne plakete sta prejela 
Branko Bon in Ivica Galovič za

nizirane športnorekreativne akti
vnosti že tri desetletja, najprej pod 
okriljem Športnega društva Krka, 
nato pa pod imenomTRIM KLUB 
KRKA, ki deluje še danes. De
lavci se udeležujejo rekreativnih 
aktivnosti in tekmovanj, organi
ziranih v podjetju, hkrati pa so 
aktivni udeleženci vseh drugih 
rekreativnih tekmovanj po Slove
niji in v tujini. Aktivnost v špor
tu je še posebno vidna na dela
vskih športnih igrah v Novem me
stu, kjer krkaši dosegajo najvišja 
mesta, v skupni uvrstitvi paje Krka 
praviloma prva.

vcev: korektivna telovadba v 
telovadnicah, v bazenih, predv
sem pa preventivne dejavnosti: 
tedenska rekreacija v telovad
nicah, košarka, badminton, stre
ljanje, kegljanje, tenis, namiz
ni tenis, aerobika, fitnes, plani
narjenje z izleti, smučanje itd. 
Tedensko se v vseh navedenih 
aktivnostih rekreira preko 800 
delavcev, saj vsak lahko v pe
stri ponudbi najde primerno ak
tivnost. Možnost udeležbe na 
rekreacijski vadbi imajo tudi de
lavci, ki stanujejo izven Nove
ga mesta, v Šmarjeških in Do
lenjskih toplicah, na Otočcu, v 
Ljubljani in v Ljutomeru. Ude
ležuje seje okoli 900 zaposle
nih. Udeležba iz leto v leto 
narašča, največ, predvsem mlaj
ših, se rekreira na teniških igriš
čih, medtem ko se starejši de-

dolgoletno sodelovanje v šport- 
no-rekreativni dejavnosti Krke.

Letos je planinska skupina 
Krke praznovala s voj j ubilej, 25- 
letnico delovanja. Ob tem jubi
leju je Trim klub Krke podelil 
Krkinim planinskim vodnikom in 
oddelku za oddih in rekreacijo za 
njihovo uspešno delo priznanje.

Tri desetletja
športnorekreativne
dejavnosti

Krka se lahko pohvali, da med 
njenimi delavci potekajo orga-

Po teku še na mošt in kostanj
Tekaška sekcija ŠKID-TRIM Kavče Podkraj in MTS Gorenje sta pred neda

vnim priredila tretji gozdni tek v Podkraju pri Velenju. Privabil je veliko domačinov 
in tudi nekaj udeležencev iz drugih slovenskih krajev. Ljubitelji teka so se po
merili na različno dolgih progah v gozdu pri Podkraju, po teku pa so se posla
dkali s pečenim kostanjem, sladkim jabolčnikom in moštom.

Zmagovalci v posameznih starostnih skupinah so dobili kolajne, prvi trije 
uvrščeni pa diplome MTS Gorenje. Tudi daril za žrebanje štartnihštevilk je bilo 
zajeten kupček; prispevali pa sojih Gorenje, Surovina PE Velenje, LB Splošna 
banka d.d. Velenje, MO Velenje.

Letos bodo pripravili še novoletni tek, spomladi pa bodo nadaljevali s pom
ladanskim tekom, veliko zbiralno akcijo papirja in drugih surovin ter s čistilno 
akcijo v okolici kraja.

Najboljši posamezniki - deklice, do 3 let: Maruša Berlot; do 7 let: Adrija- 
na Ramšak; do 9 let: Špela Berlot; do 11 let: Špela Janežič; do 15 let: Mojca 
Tajnik (vse Podkraj); dečki - do 3 let: Vid Jerčič (Muta); do 7 let: Gašper Ber
lot; do 11 let: Nejc Jakopič; gozdni tek na 3.500 m - članice: Magda Berlot 
16,43; veteranke: Edita Jerčič (vsi Podkraj) 21,27; mladinci: Jure Štefl (Muta) 
20,40; člani: Vasja Jerčič 14,11; veterani: Henrik Jerčič(oba Podkraj) 16,20.

H. J.

i.i ,
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Mesto Program Kto
I KORA 20592

3 ZDRAVILA S

(, ZDRAVILIŠČA 1(1062
7 LJUTOMER 9450
8 MARKETING 8026
9 KOZMETIKA 7364
10 TEHNOSERVIS 6850
II ZELENA

ZDRAVILA 5007
12 NOVOTERM 4542

Vodstvo podjetja je tovrstnim 
aktivnostim delavcev že od vse
ga začetka dajalo vso podporo. 
Zaveda se namreč, da s športno 
aktivnostjo delavci ohranijo zdra
vje in vitalnost ter tako veliko lažje 
opravljajo delovne obveznosti. 
Zaradi pomembnosti je športno- 
rekreativna dejavnost prešla v 
oddelek za oddih in rekreacijo, ki 
se s tem področjem ukvarja pro
fesionalno, saj zaposlene animi
ra, organizira in spremlja vsa 
dogajanja na športnem področju.

Krkaši imajo na voljo vse leto 
šestnajst različnih športnorekre- 
ativnih dejavnosti na dvajsetih 
različnih lokacijah. Vpeljane so 
različne rekreativne in korektivne 
dejavnosti pod strokovnim vo
dstvom naših in zunanjih sodela-

STARA OPREMA JE ŠLA DOBRO V PROMET - Koliko parov | 
smuči in čevljev je v sejemskih dneh zamenjalo lastnike, seveda j 

! nismo mogli ugotoviti. Smo se pa lahko prepričali, da se je zaradi j 
; tanjših denarnic mnogo smučarjev »na prostem trgu« odločilo za 
nakup stare opreme...

Sejem bil je živ...

BORBENO DO KONCA - Na športnem dnevu Krka 97 se je v izbranih športih pomerilo 12 ekip. Na sliki 
prizor z odbojkarske tekme.

Ljubljanski sejem Šport in rekreacija sicer ni sodil med ti
ste športnorekreativne prireditve, ki bi lahko razgibale »najširše 
ljudske množice«, bil paje v tem »prehodnem času« z letnih 
na zimske dejavnosti v naravi gotovo dogodek, deležen vse
stranske pozornosti. Navsezadnje so to dokazovale tudi trume 
obiskovalcev, ki so se od torka do nedelje zgrinjale na Gospo
darsko razstavišče. Zato smo utrip sejma - kajpak s kamero - 
»zmerili« tudi mi. (N. J.)

lavci raje udeležujejo korekti
vne gimnastike.

Trikrat letno tekmovanja
Trikrat letno pripravijo v Krki 

tudi večja tekmovanja. Prvo je ja
nuarja ali februarja, ko se zapo
sleni pomerijo na snegu v vele
slalomu in smučarskih tekih, drugo 
avgusta, ko se zaposleni in tudi 
otroci zaposlenih udeležijo tek
movanj v plavanju, tretje pa je 
novembra, ko organizirajo športni 
dan Krke kot zaključek celolet
nih športnih tekmovanj in rekre
ativnih dejavnosti.

V Krki organizirajo za zaposlene 
tudi aktivni oddih oziroma preven
tivno zdravstveno rekreacijo. De
setdnevnega aktivnega oddiha v 
Dolenjskih in Šmaijeških Topli
cah, Vrsarju in Strunjanu seje le
tos udeležilo 210 zaposlenih. Do 
udeležbe na preventivni zdravstveni 
rekreaciji so upravičeni delavci, ki 
delajo v težjih delovnih pogojih. 
Na desetdnevnem oddihu preve
rijo svoje zdravje in pod strokov
nim vodstvom izboljšajo svoje 
fizično in psihično stanje. Obenem 
ta oblika rekreacije prispeva k 
boljšemu medsebojnemu spozna
vanju in utijevanju dobrih medse
bojnih odnosov.

V Krki spodbujajo zaposlene 
k zdravemu načinu življenja tudi 
s tedenskimi planinskimi izleti; 
teh se poleg zaposlenih udeležujejo 
tudi družinski člani.

K. Š„ N. J.

KOLIKO SO VREDNI TI ČEVLJI? - Smučarski klub Snežinka je 
tudi tokrat organiziral komisijsko prodajo stare opreme, vendar z 
»menjavo« ni bil najbolj zadovoljen. Kot smo zvedeli Je bila ponu
dba precej večja od povpraševanja...

PAŠA ZA OČI-Na Gospodarskem razstavišču je bilo v sejemski1 
dneh tudi veliko spremljajočih prireditev. Največje pozornosti S°. 
bile deležne modne revije, na katerih so priložnostni maneken1 
atraktivno predstavljali oblačila in obutev za prosti čas. J

VSE Z NASMEHOM - »Tek« se je nadaljeval s podelitvijo nagrad, 
končal pa s kostanjevim piknikom...

Dvanajsti novoletni tek Gorenja 97
Tekaška skupina MTS Gorenje, ki združuje ljubitelje teka v naravi iz 

vse Slovenije, tudi letos ostaja zvesta tradiciji in tako vabi tekače iz do
movine in tujine na 12. novoletni tek Gorenja 1997, ki bo v nedeljo, 14. 
t. m., v dopoldanskih urah na gozdnih poteh v Podkraju pri Velenju.

Pripravili-so bogat spored tekov za otroke in odrasle v skupaj 22 staro
stnih kategorijah. Proge bodo dolge 400, 600 in 1200 m za otroke, 3800 
m za ženske in starejše veterane ter 7600 za člane in mlajše veterane.

Čeprav prireditev ni izrazito tekmovalne narave, bodo najboljšim po
sameznikom v vseh skupinah podelili kolajne; vsi pa bodo prejeli diplo
me in sodelovali v žrebanju bogatih nagrad. Absolutni zmagovalec v teku

na 7600 m bo prejel ročno športno uro, zmagovalka v teku na 3800 
zlat prstan Zlatarstva-Urarstva ErihTamše izVelenja. Nagrade Kodaka o ■ 
prejeli najmlajši in najstarejši udeleženci, velenjski McDonalds-Mc 
ve pa bo po teku pogostil vse tekače s hamburgerjem in pijačo. Kot za 
mivost naj omenimo še to, da bodo na tej prireditvi že sprejemali PrlLno 
za udeležbo slovenskih tekačev na svetovnih maratonih v letu 1988 - vklj 
z newyorškim, agencija Gorenje Turizem pa bo predstavila privlačno 
mensko varčevanje. . . ni-

Za 12. novoletni tek Gorenja 97 se lahko pisno prijavite do 12-jj 
na naslov MTS Gorenje, Podkraj 10/G, 3320 Velenje, pozneje pa .jj 
po telefonu 063/861-678. Na dan prireditve bodo prijave do 10. ure sprej6^ / 
še na štartu, torej v Podkraju pri Velenju.
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DELAVSKA HRANILNICA d.o.o. 

Ljubljana, Dalmatinova 4

ZAKAJ NAJ SE ČLANI SINDIKATOV IN SINDIKATI SAMI ODLOČIJO ZA 
VARČEVANJE V DELAVSKI HRANILNICI ?

prepričljivih razlogov je dobro vedeti:

' Zagotavljamo vam varno naložbo.
* Veliko je varčevalnih ponudb, dve nista enaki, poiskati morate našo, zagotovo za vas, 

najbolj donosno.
' Smo edina bančna organizacija, ki ne dela razlik med malo in veliko bančno vlogo, 

obema v hranilnici pripada od TOM+4.7% do TOM+7%.
* člani sindikatov imajo še posebej ugodno obrestno mero od TOM +6 do TOM +7%.
* Enako spoštujemo majhnega in velikega varčevalca.
t tahto varčujete avista ali vežete depozit.

če Vam je pri srcu hranilna knjižica, potem se odločite zanjo, ker so pologi in dvigi
_ hranilnih vlog za našo Hranilnico, možni na vseh poštah v Republiki Sloveniji.
* Slišali ste za spor, kdo naj bi nosil stroške izplačil in vplačil na blagajniški mestih 

pošte, nam je to jasno, stroški dvigov in pologov so stroški naše hranilnice in ne 
varčevalca.

* Posebej za vas smo popravili rentno varčevanje, "tretji steber" bodočega
t pokojninskega sistema.
* Prizadevamo si, skupaj s sindikati pa bomo veliko bolj uspešni v prizadevanju, da bo 

rentno varčeval za zaposlene tudi delodajalec.
’ Melika je razlika, če se delavec upokoji z revno odpravnino ali pa si z rentnim 

varčevanjem, v sodelovanju z delodajalcem, privarčuje do upokojitve vsaj 1 milijon 
tolarjev.

, Vdevanje vam daje možnosti za pridobitev ugodnih posojil v Hranilnici.
_ Pravica do posojila ni obljuba v prihodnje ampak nastopi s pričetkom varčevanja. 

Naše varčevalce cenimo, smo do njih pozorni, kajti zavedamo se, da je varčevalca 
teško dobiti, a ga je, lahko izgubiti.

Pokličite nas, skupaj bomo poiskali najboljšo rešitev.

111111

DELAVSKA HRANILNICA d.o.o. 

Ljubljana, Dalmatinova 4

JE MOGOČE ? SEVEDA, V VAŠI DELAVSKI HRANILNICI JE TO MOGOČE.

Za oddih in zdravstvene storitve, v katerem koli slovenskem zdravilišču se lahko odločite 
s pomočjo našega brezobrestnega posojila (TOM +0%) na 12 mesecev.
Tudi različne praznike, božične, novoletne in dn/ge praznike lahko preživite s posojilom 
Vaše Hranilnice.

Zakaj bi strošek oddiha plačali v enkratnem znesku, če pa ga lahko razporedite celo do 
12 obrokov. Povprečna cena 7 dnevnega bivanja za dve osebi je približno 100.000,00 
tolarjev. Če se odločite za posojilo, plačujete mesečni obrok 8.779,00 tolarjev in tako 
vrnete 105.348,00 tolarjev. Pomembno je, da Vam ponujamo znosen obrok.

V primeru, da ste že pnhranili 100.000,00 tolarjev, ki jih imate namen porabiti za oddih, 
potem Vam predlagamo, vzemite ugodno posojilo, privarčevani znesek pa vložite v 
Delavsko hranilnico in varčujte vseh dvanajst mesecev. Z obrestno mero TOM+6% bosfe| 
svojo bančno vlogo povečali za obresti v znesku 14.500,00 tolarjev. Še pomembneje pa 
je, da ste si z varčevanjem pokrili posojilne obresti in glavnico posojila za 9.152,00 
tolarjev. V primeru, da je depozit v funkciji zavarovanja posojila, pri najetem posojilu ni 
nikakršnih drugih stroškov.

Ne prezrite naše varčevalno- posojilne ponudbe, namenjena je Vam, vašim željam in 
pričakovanjem, ki bodo skupaj z nami postale resničnost.

Pokličite nas, uredili Vam bomo vse, čas in kraj oddiha, storitve po vaši želji in izvedli 
plačilo vašega oddiha z najetim posojilom.

Vašemi klicu so namenjene telefonske številke: 061/316-881, 312-098, 0609/640-252.
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STALNO BORZNO SPOROČILO

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGATURIZMA, Ljubl
jana, Dalmatinova 4, sprejema ponudbe prostih 

1 počitniških možnosti, posreduje proste zmogljivosti, 
organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških 
objektov, stanovanj, bungalovov, prikolic in drugih 
možnosti. Pišite nam ali telefonirajte na 061/131- 
00-33, int. 384, 385, 061/326-982 ali 322-975; naš 
telefaks je 061/326-982 ali 317-298,žiro račun 50101- 
601 -92077 - Atris. Poslovni čas za stranke vsak de
lovnik od 9. do 16 ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI,
KI VAM JIH NUDIMO

BOHINJSKO JEZERO: dve alpski počitniški hišici 
za po 6 oseb - kuhinja, kmečka dnevna soba, 3 
spalnice, kopalnica - 100 m od jezera - cena 82 

! DEM na dan, vikend (od petka do nedelje) 190 DEM 
BOHINJSKA BISTRICA - počitniški dom: tripos- 
teljne sobe, polpenzion 3.600 SIT 
KRANJSKA GORA: tri-, štiriposteljne sobe, TWC, 
polpenzion 42 DEM dnevno 
POKLJUKA: dve- in štiri posteljni apartmaji, garsonjera 
in enosobno stanovanje, 68 oziroma 86 DEM dnevno 
PLANICA: počitniški dom - sobe, etažniTVVC, pol
penzion 37 DEM dnevno 
KANIN: petposteljni apartmaji, 64 DEM na dan 
KRVAVEC: štiriposteljni apartmaji z opremljeno ku
hinjo, kopalnico inWC, cena 59 DEM na dan+turistična 

j taksa, ki jo poravnate ob prihodu, termini po dogo
voru
ROGLA: apartmajska hiša, apartmaji za 4 do 6 oseb, 
manjši za 2 do 4 osebe, cena od 85 do 120 DEM, 
odvisno od sezone in velikosti. Kmečki dvorec je 
neposredno na smučipču. Domača ponudba Pohorja 
pa je le dopolnitev prijetnim večerom. Atris ponud
bo priporoča
ČATEŽ: hišice za 5 oseb, bogata oprema, cena 80 
DEM dnevno - termini v oktobru 
MORAVSKETOPLICE: dve-, tri- in štiriposteljne sobe, 
TWC, polpenzion 35 DEM dnevno/osebo 
PIRAN:dvo- in štiriposteljni apartmaji, cena 69 oziroma 
85 DEM dnevno
NOVIGRAD: trisobno stanovanje, 55 DEM dnevno 
BARBARIČA: enosobno stanovanje za 4 osebe, 45 
DEM dnevno
CERKVENJAK: turistična kmetija Firbas, aktivni 
vikend od petka do nedelje s polpenzionom, cena 
8400 tolarjev

B. SILVESTROVANJE
| MORAVSKETOPLICE: dvo- in triposteljne sobe v 
1 privatnem penzionu, možno tudi skupine do 8 oseb. 

Cena polpenziona je 3100 SIT, doplačilo za novo- 
j letni menu je 4200 SIT, peti dan gratis, nočitev z 
zajtrkom. MALI LOŠINJ: Aurora, Punta, cena za 
min. 5 dni bivanja s polpenzionom 270 DEM, sil
vestrska večerja 80 DEM, otroci imajo 50 % popust 
na 3. ležišču. Odhod 30. decembra, povratek 3. jan
uarja. Minimalno število oseb je 40, avtobus 60 DEM.
SILVESTROVANJE V EVROPSKIH PRESTOLNI
CAH - RIM, PARIZ IN BARCELONA - pridružite 
se svetovljanski množici domačinov. Podrobnosti 
o programih na Atrisu

C. SINDIKALNI IZLETI
Sindikalne organizacije ali kar tako oblikovane sk
upine vabimo, naj nam posredujejo svoje želje za 
družabni ali strokovni izlet ali potovanje po domačih 
krajih ali v tujino. Možnost plačila v 3 obrokih. 
Sindikalni izlet v POSOČJE - Kobarid, kosilo na 
rečni ladji, ogled Vipavske kleti - zabavni večer. 
Enodnevni izlet po VIPAVSKI DOLINI - malica, 
kosilo, ogled vinske kleti in degustacija vin, IDRI
JA - enodnevni izlet v Antonijev rov rudnika žive
ga srebra, BELA KRAJINA-obisk vinske kleti in 
ogled domačih obrti in sprostitev na kmetiji, BAR
CELONA - štiridnevni izlet (od četrtka do nedel
je), letalski prevoz in nočitve s zajtrkom. Predlag
amo skupino do 30 oseb, termin 26. 2. in 26. 3. 
1998. Cena samo 540 DEM, doplačila za organiz
irane oglede po individualni želji skupine - možni 
štirje obroki. RIM - štiridnevni izlet (avtobus, leta
lo), bivanje v dvoposteljnih sobah z zajtrkom, ogledi 
z doplačili vstopnin. Cena495 DEM za skupino 40 
gostov.

D. REZERVACIJE AVIONSKIH ALI 
LADIJSKIH VOZOVNIC

E. POSEBNA POSLOVNA POTOVANJA
Organiziramo ob pripravi vašega osebnega programa.

F. RAZPISANA POTOVANJA
NEW YORK - pet dni za 870 USD, odhod v marcu 
1998. LONDON-štiri dni za 340 brit. funtov, odhod 
v marcu 1998. KRIŽARJENJE PO NILU - od Kaira 
do Asuana, štiri ali osem dni, odhodi v marcu in aprilu 
1998, cena je 840 USD

ATRIS je povsod, kjerkoli ste.
Metod Zalar, direktor borze

V................................................................................Z...........................................................................J
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-------------------------------- —-------------------------------------------------------- postopku.

Odkar je bil zakon o sodelovanju delavcev pri upravljanju družb leta 1993 sprejet, si delo
dajalci prek svojih strokovnih združenj in Gospodarske zbornice prizadevajo spremeniti nekatera 
njegova določila, ki naj bi krnila učinkovitost upravljanja družb in povečevala njihove poslo
vne stroške. Delodajalci si prizadevajo zmanjšati vpliv zaposlenih in sindikatov na upravljanje 
družb in pri nadzoru nad upravnimi odbori. Prizadeti so predvsem navzočnost sindikata v 
organih soupravljanja, resor delavskega direktorja, število profesionalnih članov svetov de
lavcev in število predstavnikov zaposlenih v nadzornih svetih.

Zelo si za spremembe prizadeva Združenje delodajalcev Slovenije, kije skupaj z ministr
stvom za delo, družino in socialne zadeve ter Zvezo društev za gospodarsko pravo Slovenije 
naročilo raziskovalni projekt “Vključevanje zaposlenih v upravljalsko strukturo - organe 
gospodarskih družb”. Primerjalno-pravna študija je dala strokovne podlage za novelo zako
na o soupravljanju, ki jih je pred dnevi podprl tudi upravni odbor Gospodarske zbornice Slovenije.

Pred mesecem in polje Metod Dragonja, mi
nister za gospodarske dejavnosti, napovedal, da 
bo vlada v kratkem poslala v državni zbor pre
dlog za spremembo zakona o soupravljanju po 
hitrem postopku. Pred kratkim pa je minister v 
anketi Dela povedal, da bo vlada v svojih dopol
nitvah zakona predlagala, naj bi zaposleni v družbah 
z več kot tisoč zaposlenimi izvolili kvečjemu 
tretjino svojih predstavnikov v nadzorni svet, manj 
naj bi bilo profesionalnih predstavnikov zapo
slenih, delavskega direktorja pa naj bi izločili iz 
uprave. Če bo tako, bo vlada podprla težnje la
stnikov kapitala, saj (po Dragonji) meni, da zakon 
o soupravljanju omogoča upravljanje velikih 
podjetij bolj po soupravljalskih kot po kapital
skih načelih.

Ministrstvo za delo, kije bilo tudi med naročniki 
omenjenega raziskovalnega projekta, se do se
daj o predlaganih spremembah zakona še ni opre
delilo. Delodajalcem in gospodarski zbornici pa 
se tako kot ministrstvu za gospodarske dejavnosti 
mudi sprejeti novelo zakona.

Razlogi za spremembe in dopolnitve 
zakona o soupravljanju?

Predlagatelji sprememb menijo, da v delniških 
družbah obstajajo trije kanali vplivanja zaposlenih 
na njihov položaj, sindikat, organi delniške družbe 
in instituti, predvideni z zakonom o soupravljanju. 
Med zaposlenimi to povzroča razlike, saj neka
teri lahko uporabljajo vse tri kanale, drugi pa ne. 
S tem so tudi dane možnosti, da uprava vodi podjetje 
razvojno ne-optimalno.

Zakon, pravijo, je nastal po nemškem vzorcu, 
kar je narobe, saj pri nas v podjetjih za razliko od 
Nemčije delujejo tudi sindikati. Zaradi tega za
posleni uveljavljajo svoje interese po več tirih: preko 
sindikata, preko soupravljanja in kot solastniki. 
Zakon o soupravljanju sicer ločuje dejavnosti sin
dikata in organov soupravljanja, v resnici pa se 
prepletata in so predstavniki sindikata tudi v svetu 
delavcev. Sindikat tako lahko vodi akcije, ki niso 
v skladu z idejo participacije.

Zakon določa samo spodnjo mejo števila pre
dstavnikov delavcev v nadzornem svetu, ne določa 
pa načina glasovanja v nadzornem svetu niti 
imenovanja predsednika in njegovega namestnika. 
Ta vprašanaja pa so nadvse pomembna za delo
vanje nadzornega sveta. Ker je nadzorni svet 
obvezen samo v določenih delniških družbah, 
delodajalci menijo, da bo sodelovanje predsta
vnikov delavcev v njem v praksi največkrat lahko 
zelo sporno v delniških družbah, v družbah z 
omejeno odgovornostjo pa redko uresničljivo. 
Bojijo se tudi, da bi v velikih družbah, kjer mora 
po zakonu biti v nadzornem svetu najmanj po
lovica članov predstavnikov zaposlenih, takšno 
razmerje lahko onemogočalo delovanje nadzornega 
sveta.

Zakon zahteva izvolitev delavskega direktorja 
v družbah z več kot petsto zaposlenimi, v manjših 
pa se za to lahko odločijo, ali pa ne. Področje 
delovanja delavskega direktorja je zelo široko 
postavljeno, za delodajalce pa je sporno, da bi 
delavski direktor v okviru splošnih obveznosti 
in pravic uprave zastopal (kot njen član) in pre
dstavljal interese delavcev glede kadrovskih in 
socialnih pravic. To ni skladno s statusnimi 
določbami o vlogi in pristojnostih uprave po zakonu

o gospodarskih družbah. Po tem zakonu namreč 
uprava vodi družbo samostojno in na lastno od
govornost; deluje soglasno in solidarno odgovarja 
družbi za škodo, ki bi jo povzročila s kršitvijo 
svojih dolžnosti. Zato je določitev zakona o sou
pravljanju o ločeni pristojnosti in s tem možni 
ločeni odgovornosti delavskega direktorja nesk
ladna z določili zakona o gospodarskih družbah 
in vsebinsko neprimerna glede na položaj in pri
stojnosti uprave oziroma njenih članov v delniški 
družbi.

Pooblastila delavskega direktorja so po men- 
nju delodajalcev v zakonu nejasna. Zakon ne določa, 
ali delavski direktor zastopa in predstavlja indi
vidualne pravice ali skupino delavcev ali da 
kakorkoli prevzema funkcijo sveta delavcev. Ni 
rešeno vprašanje, ali bo sodeloval v postopkih, 
s katerimi se urejajo delovna razmerja, ali bo v 
teh postopkih zastopal interese delavcev, ali pa 
vse skupaj le opazoval. Ni razčiščeno, kako bo 
sodeloval z drugimi člani uprave in kako bo usk
lajeval interese družbe in delavcev. Vprašanje je 
tudi, ali bo povezan s sindikatom oziroma kako 
bo sodeloval s svetom delavcev; ali bo za svet 
pripravljal predloge oziroma pomagal svetu s 
strokovnimi nasveti in z informacijami.

V novi pravni ureditvi sistema upravljanja v 
organizacijah so temelji upravljanja preneseni na 
lastnike kapitala.Ti sprejemajo najpomembnejše 
odločitve, nihove napake pa so samodejno kaz
novane z izgubo dela ali vsega premoženja. Si
stem sodelovanja delavcev v upravljanju je na- 
menjem predvsem zagotavljanju sodelovanja 
zaposlenih pri sprejemanju odločitev o širših 
vprašanjih delovanja podjetij, ki vplivajo na po
ložaj vseh nosilcev upravljanja. Takšna ureditev 
terja odgovor na vprašanje, kdo in kako je od
govoren za upravljalsko odločanje.Temeljno pre
moženjsko tveganje neustreznega upravljanja nosijo 
lastniki kapitala. Ti lahko v okvirih in na način,

ki ga določa zakon, prenesejo odgovornost tudi 
na organe podjetja. Pri tem je precej težko ja
sno določiti odgovornost delavskih predstavnikov 
v mešanih organih in v organih zaposlenih.

Kdo lahko odpokliče nadzorni svet
Za delodajalce je pomembno tudi vprašanje, 

čigave interese lahko ogrozi neustrezno odločanje 
delavskih predstavništev. Ob skromnem obsegu 
zakonskih izhodišč za urejanje tega vprašanja, 
menijo delodajalci, bo v praksi težko doseči za
dostno stopnjo pravne določenosti in pravne 
varnosti. Na primeru ureditve položaja članov 
nadzornega sveta v delniški družbi je tako mogoče 
ugotoviti, da za odpoklic članov nadzornih or
ganov ni potrebno vnaprej določiti posebnih razlo
gov. Po določilih zakona o gospodarskih družbah 
lahko skupščina delniške družbe odpokliče tiste 
člane sveta, ki jih je izvolila. Zakon o soupra
vljanju pa ne določa enake možnosti odpoklica 
tistih članov, ki jih je izvolil svet delavcev. Prav 
bi bilo, če bi temu organu priznali enako zakonsko 
možnost kot skupščina delniške družbe. Podobno 
bi bilo treba uporabljati tudi pravilo o sodnem 
odpoklicu članov nadzornega sveta.

Delodajalci so se torej oprli na izsledke razisko
valnega projekta Inštituta za gospodarsko pra
vo v Mariboru o vključevanju zaposlenih v upra
vljalsko strukturo - organe gospodarskih družb. 
Na tej podlagi želijo s spremembami v zakonu 
o soupravljanju uskladiti kategorije zakona o 
soupravljanju v zvezi z vključitvijo zaposlenih 
v organe gospodarskih družb s kategorijami in 
instituti, določenimi v zakonu o gospodarskih 
družbah; natančno določiti obseg možnega 
vključevanja zaposlenih v organe posameznih 
gospodarskih družb in določiti spodnje in zgor
nje meje takšnega vključevanja; 
jasno opredeliti položaj in pri
stojnosti delavskega direktorja 
kot enakopravnega člana uprave 
delniške družbe, ki pa še pose
bej skrbi za kadrovsko in zapo
slitveno področje; jasno uredi
ti način imenovanja oziroma 
izvolitve in odpoklicev presta- 
vnika delavcev v posameznih 
gospodarskih družbah; uskladiti 
zakonsko ureditev možnosti 
vključevanja zaposlenih v upra- 
vljalske organe gospodarskih 
družb s harmonizacijskimi ure
ditvami in pravnim stanjem v 
okviru Evropske unije in v po
sameznih državah Evropske 
unije.

nov nadzornega sveta v družbah, kjer je zapo
slenih do tisoč delavcev, v večjih pa ne manjše 
od polovice članov. Delodajalci terjajo, naj ne 
bo v nadzornih svetih družb z več kot 500 dela
vci več kot tretjina delavskih predstavnikov, v 
družbah z več kot 2000 zaposlenimi pa ne več 
kot polovica članov nadzornega sveta. Svetu 
delavcev pa bi bilo treba zagotoviti enako pra
vico do odpoklica svojih članov v nadzornem svetu, 
kot jo ima skupščina delničarjev do odpoklica 
predstavnikov kapitala v njem.

Delavski ali kadrovski direktor
Zakon določa, da v družbah z več kot 500 

zaposlenimi izvolijo delavskega direktorja. V 
družbah z manj zaposlenimi delavskega direk
torja lahko izvolijo, če je tako določeno z dogo
vorom med svetom delavcev in delodajalcem' 
Delodajalci predlagajo, naj bi k postavitvi dela
vskega direktorja kot člana uprave, ki je še po
sebej zadolžen za kadrovsko in zaposlitveno 
področje, bile zavezane samo družbe z več kot 
2000 zaposlenimi. Iz zakona naj bi črtali 84. člen, 
ki pravi, da v okviru splošnih pravic in obvez
nosti, ki pripadajo vsem članom uprave družbe 
v skladu s posebnim zakonom in statutom družbe, 
delavski direktor zastopa in predstavlja intere
se delavcev glede kadrovskih in socialnih vprašanj- 
Povsod v zakonu naj bi besedi delavski direk; 
tor zamenjali z besedami kadrovski direktor ali 
pa z nazivom član uprave za kadrovsko in za
poslitveno področje. To zadnje upravičujejo s 
prepričanjem, daje naziv delavski direktor ne
primeren, ker se pojmuje kot predstavnik dela
vcev in ker gre tudi za napačen prevod iz nemščine. 
V Nemčiji je v rabi pojem direktor za delo, kat 
ne pomeni njegove pripadnosti po interesih. P° 
mnenju slovenskih delodajalcev bolj ustreza naziv

Predlagane spremembe 
zakona o soupravljanju

Konkretno pa naj bi bili ti “cilji” videti takšni. 
Vsebina novega 78. člena, ki ureja sodelovanje 
delavcev v upravi družbe (o delavskem direk
torju), naj bi bila: Sodelovanje delavcev v orga
nih družbe se lahko uresničuje preko predstav
nikov delavcev v nadzornem svetu družbe ozi
roma v nadzornem odboru zadruge, lahko pa tudi 
preko člana uprave, ki še posebej skrbi za ka
drovsko in zaposlitveno področje. Delodajalci 
dopuščajo možnost, da bi namesto tega zapisali 
“član uprave za kadrovsko in zaposlitveno 
področje”.

Veljavni 78. člen omenja delavskega direktorja 
kot predstavnika delavcev v upravnem odboru 
družbe.

Sedaj veljavni zakon o soupravljanju v 79. členu 
določa število predstavnikov delavcev v nadzornem 
svetu: to ne sme biti manjše od ene tretjine čla

Delodajalci (oziroma njihovi predstavniki, na sliki nekateri čla"1. 
upravnega odbora Gospodarske zbornice) se čutijo ogrožene zarod1 
sodelovanja delavcev v upravljanju, namesto da bi njihove sposobno' 
sti izkoristili tudi s pomočjo zakona o soupravljanju.

Zaposleni: Ali naj njihove pravice sežejo zgolj do dela, uboganja nadrejenih in do sorazmerno majhnega 
obsega informacij o poslovanju družbe?

kadrovski direktor ali pa član uprave za kadro
vsko in zaposlitveno področje.

Zanimivi so odmevi na predlagane sprememb^ 
zakona o soupravljanju v Delovi anketi.

Lojze Peric iz Luke Koper popolnoma podpis 
spremembe zakona o soupravljanu, saj ne poz
na primera v svetu, ko bi imel kdo iz naslova 
soupravljanja večje pravice upravljanja kot ka
pital. V Luki je ob izvolitvi delavskega direktorja 
prišlo do nesloglasja. Sindikati so menili, da mora 
ta zastopati njihove interese in v pogajanjih z nji n’1 

* ne more nastopati kot predstavnik delodajalk' 
Zdaj so taka nesoglasja že presegli.

Zdravko Slak, član uprave Revoza meni, 
je treba iz zakona o soupravljanju počistiti ysc> 
kar je bilo vanj nanešeno kot posledica političn^ 
iger in natančneje določiti, pri katerih vprašanji11 
se mora uprava posvetovati s predstavniki 

delavcev. Meni tudi, da število predstavnikov 
delavcev v nadzornem svetu ni pomembno,c£ 
je njihov položaj v njem opredeljen tako, da 
morejo blokirati odločitev in ne morejo biti jezici 
na tehtnici v primeru različnih interesov poSa' 
meznih delničarjev.

Direktor študijskega centra za industrijs^ 
demokracijo Studio participatisMatoGostiŠaJ 
v anketi menil, da predlogi za spremembo sta 
tuša delavskega direktorja niso primerni. Po njeg0 
vem lahko delavski direktor sodeluje pri spr^ 
jemanju kolektivnih odločitev uprave, ni P j 
združljivo, da bi imel hkrati tudi svoj izvrši* 
resor. Zlasti kadrovski resor to ne bi smel bi 
je menil Gostiša. . •

Delavski direktor v Kranjski Savi Maksinj j 
Ijan Fijačko pa meni, naj bi delavski direktor p 
predvsem varuh človekovih pravic v podjetJ.|j 
včasih odvetnik interesov zaposlenih, včas 
tožilec, največkrat pa svetovalec delavcem- ^ 

Po štirih letih veljavnosti zakona se zdi, da 
dozoreli razlogi za spremembe in dopolnn 
Argumenti delodajalcev se zdijo moč n in1 
upravičeni. Bodo znali zagovorniki ohrani 
zakona o soupravljanju oziroma njegovega sp . 
minjanja šele potem, ko se bo nabralo več izkuS^0. 
pri uresničevanju, prepričati državni zbor o * 
ristnosti velikega obsega sodelovanja delava 
pri upravljanju družb? $ J.


